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Delo v težjih pogojih 
Sredi maja je bil v skup-

ščini SFRJ sprejet zakon 
o uporabi konvertibilnih 
deviz, s katerim se orga-
nizacijam združenega dela 
bistveno zmanjšuje odsto-
tek razpolaganja z deviza-
mi za lastne potrebe. V 
lanskem in v začetku letoš-
njega leta smo v Sloveniji 
v OZ D razpolagali s 65% 
deviz, ustvarjenih z izvo-
zom. Kakšen bo točen 
odstotek po novem za-
konu, mi v trenutku pi-
sanja tega sestavka še ni 
znano, vendar pa bo to 
okrog 28,5%. 

Kako poslovati naprej 
v tako zoženih materialnih 
okvirih? Naj ponovim be-
sede predsednika IS SRS 
Janeza Zemljariča, ki jih 
je izrekel ob zaključku se-
stanka s predstavniki več-
jih izvoznikov v Sloveniji, 
neposredno po sprejemu 
zakona. Predsednik IS je 
tedaj ocenil, da tako težke-
ga položaja ne bomo rešili 
z neprestanimi kritikami, 
češ, kdo je za to kriv in 
kako je do teh razmer pri-
šlo, prav tako ne z obu-
pavanjem in malodušno-
stjo. 

Stanje lahko izboljša-
mo izključno z učinkovito 
akcijo za povečanje izvoza 
v vseh okoljih. 

Prav gotovo bo v Ju-
goslaviji potrebno poiska-
ti odgovore na vprašanje, 
kakšno ekonomsko politi-
ko voditi v bodoče, da bi 
izboljšali nezavidljivo sta-
nje. Sedanje težave, kijih 
doživljamo, so seveda 
dolg preteklosti, posledica 
prehitrega razvoja, preve-
likega zadolževanja v tuji-
ni in nesmotrnega trošenja 
teh kreditov. Tako ostaja 
dejstvo, pa če je za nas še 
tako težko sprejemljivo, 
da mora Jugoslavija v le-
tošnjem letu odplačati še 
tolikšne zneske deviznih 
dolgov in obresti, da naj-
višjim organom resnično 
najbrž ni preostalo druge-
ga, kot z zakonom zajeti 
za vračanje teh kreditov 
velik del deviznega priliva 
gospodarstva. 

Kako bomo poslovali 
naprej v pogojih 28,5-od-
stotnega koriščenja deviz, 
je v tem trenutku še ne-
mogoče oceniti. Dejstvo je, 
da smo v Alpini našo le-

Smučarski čevlji počasi dob iva jo svojo dokončno obliko 

tošnjo devizno bilanco pla-
nirali na predpostavki 
65% odstotnega korišče-
nja deviz. Dosedanji me-
seci so pokazali, da je bil 
ob tej predpostavki plan 
dokaj realen. Računamo, 
da bomo dosegli planirani 
izvoz na konvertibilno po-
dročje v višini osem mili-
jonov dolarjev. 

Računamo tudi, da pla-
niranega uvoza ne bomo 
presegli. Težave pa so se 
nam že doslej kazale na 
področju odstopa deviz do-
baviteljem materialov. Za 
ta namen smo planirali 
1,8 milijona dolarjev, ven-
dar se zahteve dobaviteljev 
večajo in ta znesek ne za-
došča. 

Sedanje stanje 28,5 od-
stotnega koriščenja deviz 
nas seveda postavlja v po-
polnoma drugo situacijo. 
Če bi ob predvidenem 
65-odstotnem koriščenju 
deviz imeli na razpolage? 
8 milijonov $ izvoza 5,2 
milijona $ za lastne potre-
be, pomeni to ob 40 od-
stotnem koriščenju le še 
3,2 milijona $. 

Kako bomo to rešili, ni 
možno povedati takoj in 
v kratkem sestavku. Za-
pišemo naj le smernice, v 
katerih bomo morali iska-
ti rešitve: 

— povečati konverti-
bilni izvoz 

— pri uvozu in nabavi 
materialov na domačem 
tržišču dati absolutno 
prednost materialom za 
izvoz na konvertibilno po-
dročje 

— tudi v proizvodnji 
bomo morali predvsem 
upoštevati usmeritve na 
zahodno tržišče 

— iskati možnosti za 
zamenjavo uvoženih ma-
terialov z domačimi. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Proizvodna 
problematika 

v Rovtah 
10. marca je minilo 2 le-

ti, ko je bil v Rovtah odpr t 
obrat Alpine. 

Mnogi ver je tno ne vedo, 
da je bilu prej v tem pro-
storu šola. Ta pros tor so 
Alpinini delavci preuredil i 
v šivalnico. Toda s spreje-
m a n j e m novih delavk, j e 
pros tor hitro postal p remaj -
hen. Stanovalka v hiši nam 
je odstopi la še en prostor 
in del sh rambe , toda pro-
stora je še vedno premalo . 
Kavno smo izvedeli, da so 
investicije za novogradn je v 
Rovtah začasno ustavljene, 
zalo bo nu jno začeti misli-
ti na postavitev zasilnega 
skladišča, ker v teh prosto-
rih, kjer de lamo, ni prosto-
ra za ves material , ki ga pri-
peljejo, hodnik pa zaradi 
varnostnih razlogov ne sme 
biti za ložen. 

lud i drugi problemi 
sp reml ja jo našo pro izvodnjo , 
ki je dnevno okrog 800 pa-
rov apreski obutve . Tekočega 
t raku n i m a m o . Pr inašanje in 
odnašan je zabojev je precej 
z a m u d n o in o težkočeno . 

Zarad i p o m a n j k a n j a ma-
teriala smo porabile tudi že 
neka j dni dopusta , / g o d i se 
tudi , da kasni jo z dovozom 
mater ia la , zato pride do ča-
kalnih ur in slabe volje. 

Še eno težavo i m a m o 
včasih . . . To je popravi lo 
strojev. Tudi v Rovtah bi 
rade imele hitro in d o b r o 
pr ipravl jene stroje. Za to bi 
bilo v kolektivu t reba imeti 
še več d o b r o usposobl jenih 
mehanikov . 

l ončka P O L J A N Š E K i 

BELO 



DELO V TEŽJIH 
POGOJIH 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

Z vsem tem pa kljub 
temu v letošnjem letu naj-
brž ne bo mogoče zago-
toviti normalnega poslo-
vanja, saj bistvenega pove-
čanja izvoza ne bomo do-
segli čez noč. Zato lahko 
v drugi polovici leta pri-
čakujemo resne težave pri 
preskrbi z materiali in za-
stoje v proizvodnji. Zato 
smo predlagali samouprav-
nim organom še nekatere 
sklepe, kot so: 

— delali bomo takrat, 
ko bo material, če bo to 
potrebno zaradi izpolnje-
vanja rokov, tudi v nadu-
rah. Te nadure bomo iz-
koristili takrat, kadar ne 
bo materiala. Če nam bo 
uspelo normalno poslo-
vati do konca leta, bodo 
te nadure plačane decem-
bra 

— Delavskemu svetu 
smo predlagali sklep, da bi 
v primeru zaradi izpolnje-
vanja rokov začasno lah-
ko prerazporedili določe-
no število delavcev iz 
spremljajočih dejavnosti 
in DSSS v neposredno 
proizvodnjo. 

— Začasno se ustavijo 
vse večje in nove investi-
cije. 

— Začasno se ustavijo 
vsa izplačila iz sklada 
skupne porabe, razen re-
gresa za prehrano, regresa 
za letni dopust in stano-
vanjskih kreditov ter od-
pravnin. Ce bo finančni re-
zultat to omogočal, bomo 
ostalo izplačali v decem-
bru. 

Vse to so ukrepi, ki naj 
bi nam pomagali prebro-
diti letošnje težave tudi v 
primeru, če se bomo sre-
čali z zastoji zaradi po-
manjkanja materiala. Dol-
goročno pa moramo seve-
da rešitve iskati v večjem 
izvozu. Letos smo plani-
rali 8 milijonov dolarjev 
izvoza na konvertibilno 
področje, kar pomeni sko-
raj 50 odstotno povečanje 
v primerjavi z lanskim le-

tom. Že sedaj nam je lahko 
jasno, da bomo morali 
tudi v prihodnjem letu po-
staviti za cilj vsaj 50 od-
stotno povečanje zahodne-
ga izvoza. Da bi to dosegli 
pa bi morali v prihodnjem 
letu prodati na zahodno 
tržišče več kot polovico 
proizvodnje. 

lo bo zahtevalo seveda 
orgromne napore in pri-
prave tako po komercialni 
plati, pri pripravah kolek-
cij in vseh drugih prvin po-
nudbe, pri obdelavi trga 
in seveda kasneje pri na-
bavi materialov in v ne-
posredni proizvodnji, ki 
mora biti kvalitetna. Ven-
dar se moramo zavedati 
dejstva, da nam sedanja 
situacija ne pušča prostora 
za razmišljanje, ali to 
bomo storili ali ne. To 
enostavno moramo doseči, 
če hočemo zagotoviti ma-
terial, s tem pa tovarni 
delo in sebi vsakdanji 
kruh. 

Če bomo povečevali 
prodajo na zahod, bomo 
seveda dosegli tudi slabšo 
akumulacijo in slabše fi-
nančne rezultate. To po-
meni, da bomo morali biti 
zelo realni tudi v zahte-
vah po povišanju osebnih 
dohodkov, zahtevah po de-
litvi sredstev za skupno 
porabo in podobno. 

Zavedati se bomo mo-
rali, da je boljše imeti de-
lo pri nekaj nižjih osebnih 
dohodkih, kot pa pri višjih 
osebnih dohodkih čez ne-
kaj mesecev ali pol leta 
ostati brez dela. 

Bistveno za vsakega od 
nas in s tem za Alpino pa 
je to, da nas sedanje raz-
mere ne smejo vreči s tira, 
nas pripeljati v malodušje 
ali obup, ampak nasprot-
no. Dejstvo, da bo v pri-
hodnje situacija težka, mo-
ra vplivati na vsakega, da 
bo skušal svoje delo opra-
viti še boljše. Edino z ve-
likim skupnim prizadeva-
njem bomo dosegli rezul-
tate, ki nas bodo pripe-
ljali iz sedanjih težav v 
boljši jutri. 

Tomaž KOŠIR 

dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Načrtovanju mora 
takoj slediti izvajanje 
Sredi maja so sv sestali ko-

munisti Alpine in vodstva 
drugih družbeno-politico ili 
organizacij ter samoupravnih 
organov in razpravljali o po-
ložaju, ki je nastal po sprejemu 
Zakona o razpolaganju s kon-
vertibilnimi devizami. Posebno 
pa še zato, da bi se dogovorili 
o ukrepih znotraj delovne or-
ganizacije, s katerimi bomo 
reševali situacijo. 

Direktor je pr isotne sezna-
nil z novimi pogoji gospoda r -
jenja ob spre jemu zakona o 
razpolaganju s konvert ibi lnimi 
devizami, o katerih je pred-
h o d n o tekla razprava tudi na 
razširjeni seji kolegija. Da bi 
v teh zaos t renih gospodarsk ih 
razmerah dosegli č imbol jše 
rezultate gospoda r j en j a , iz-
polnili postavl jene dobavne 
roke in omogočil i nemoten 
potek pro izvodnje zaradi po-
man jkan j a delavcev v nekate-
rih proizvodnih oddelkih , je 
predlagal vrs to ukrepov, o ka-
terih naj bi D P O in samo-
upravni organi razpravljal i in 
podprl i ter predlagali delav-
skim svetom v ob ravnavo in 
spre jem. 

Poleg teh začetnih pred lo-
gov so dali še druge predloge 
ukrepov za boljše gospoda r j e -
nje, zaostri tev odgovornos t i 
in delovne discipline in sicer: 

— nosilci poslovnih funkci j 
n a j bi pripravili analize takojš-
njih in perspekt ivnih ukrepov 
povečanega izvoza na konver-
t ibilno področ je , smot rnega 
gospoda r j en ja s tem, da bi vse 
te načr te t ako j začeli izvajati 
tudi v praksi . 

— uvesti je t raba več spod-
bud za dob ro delo, ne samo 
zaostriti odgovornos t 

— izboljšati bo t reba delo 
in nagrajevati p o de lovnem 
prispevku 

— zmanjša t i zapuščanje de-
lovnega mesta zaradi raznih 
sestankov med delovnim ča-
som in obveznost i v raznih 
društvih, 

— vse predsednike in skli-
catelje sestankov raznih komi-
sij, odborov opozori t i , na j bo-
do sestanki kratki in jedrna t i , 
zato je t reba zagotoviti , da bo-
do dobro pripravljeni in de-
lovni, 

— povečati je po t r ebno de-
lovno disciplino v vseh oddel -
kih, p redvsem pa na t rakovih , 
kjer so izpadi tudi zaradi ka-
jenja predolgi 

— poiskati možnost i za 
zmanjšan obseg dela diciplin-
ske komisi je, 

— k varčevalnim ukrepom 
m o r a m o prišteti še smot rne jše 
ravnanje in p o r a b o mater ia la 
ter zman j šan je prevozov z 
osebnimi avtomobi l i , 

— zaradi večje izdelave in 
p r o d a j e artiklov za izvoz, bo 
po t r ebno še bolj poskrbet i za 
p reskrbo izdelkov za p r o d a j o 
v naših p roda ja lnah . Prav tako 
je po t rebno v p roda ja lnah o m e -
jiti zapos lovan je novih delav-
cev. 

O b koncu razprave so pri-
sotni soglasno sprejeli vse p red-
loge in jih dali v razpravo de-
lavskim svetom. 

Po zapisniku 

Ali bo s sestavo pancarjev kaj težav? 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Ob rob sklepov delavskih svetov 
Vsi delavski sveti so na svo-

jih rednih sejah v maju , kot 
o s redn jo točko, obravnaval i 
poroči lo o doseganju plana iz-
voza in nastalo devizno proble-
mat iko in v zvezi s tem so-
glasno sprejeli naslednje ukrepe: 

1. V primeru potrebe zaradi 
izpolnjevanja rokov se spreme-
ni letni plan izrabe delovnega 
časa. Če bo mesečno opravlje-
nih več kot 182 ur, se plača 
182 ur, višek pa se evidentira 
in se koristi v primeru pomanj-
kanja materiala, in sicer uro za 
uro. 

V kolikor bo proizvodnja 
tekla normalno in se te ure ne 
bodo izkoristile, se le-te obra-
čunajo in izplačajo kot nadure 
v mesecu decembru. 

ritve ter stanovanjski krediti in 
dotacije za zaključni izlet 8. raz-
redov. Ostala izplačila bodo iz-
vršena v decembru 1982, če bo 
finančni rezultat to omogočal . 

6. Zaostri se odgovornost do 
dela in delovne discipline. 

7. Sestanki morajo biti kratki 
in jedrnati, zato se zahteva od 
strokovnih služb, da gradivo 
pripravijo pravočasno, od vseh 
udeležencev sestankov pa, da se 
na sestanke dobro pripravijo. 

8. Novo zaposlovanje delav-
cev mora biti dogovorjeno na 
ravni celotne delovne organi-
zacije. 

Nadalje so vsi delavski sveti 
obravnaval i poroči lo o porabi 
sredstev za rek lamo in repre-
zentanco v letu 1981. Ugotov-

Prizor iz montaže 

Sklep velja za vse delavce 
Alpine, razen za prodajalne, 
kjer so tudi nadure plačane iz 
mase za O U glede na promet 
v prodajalni. 

2. Od 1. junija 1982 dalje so 
delovne vse sobote za dopol-
dansko izmeno — 8 ur. Treba 
pa je zagotoviti, da bo tudi 
takrat delo normalno potekalo. 

Koriščenje dopusta se odobri 
le v izjemnih primerih. 

3. V primeru potrebe, zaradi 
izpolnjevanju rokov, se lahko 
začasno prerazporedi delavce 
iz spremljajočih dejavnosti, 
službe planiranja proizvodnje, 
orodjarne, DSSS in T O Z D 
Prodaje v neposredno proiz-
vodnjo. 

4. Začasno se ustavi priprava 
investicij za Rovte, Vinico in 
vse nove investicije v MPM. 

5. Začasno se ustavi vsa iz-
plačila iz sklada skupne pora-
be, razen regresa za prehrano, 
regresa za letni dopust, odprav-
nine in zobozdravstvene sto-

Ijeno je bilo, da so se sredstva 
za reprezentanco koristila v do-
voljenih okvirih, še celo nekoli-
ko so se zmanjša la . 

Sredstva za reklamo so se 
prav tako koristila v skladu 
s p l anom, pri nekater ih po-
stavkah je bil plan tudi p reko-
račen, vendar to le na račun do-
datnih zahtev, ki so jih postavi-
li naši zunanj i kupci. Delegati 
so se strinjali, da bi v bodoče 
del sredstev prerazporedi l i za 
reklamiranje , ki bo vplivalo na 
p r o d a j o oz. na izvoz. 

Vsi delavski sveti so še obrav-
navali koncepci jo dolgoročne-
ga razvoja D O Alpine in pri-
stopili k samoupravn im spo-
razumom o ustanovitvi občin-
ske izobraževalne skupnost i , 
občinske kul turne skupnost i , 
občinske raziskovalne skupno-
sti, te lesnokul turne skupnost i 
in samoupravne s tanovanjske 
skupnost i . 

Delavski svet T O Z D Proiz-
vodnja je poleg tega obravna-

val še zahtevke za varstvo pra-
vice nekater ih delavcev, potrdil 
s p r e m e m b o delovnega kole-
dar ja za obra t v Gorenj i vasi, 
odobri l izplačilo hono ra r j a 
model i r ju Gerha rdu Wahrhei tu , 
odobri l nabavo kombi ja za 
prevoz delavcev na Colu in 
potrdil p red lagane odpise v bre-
me izrednih izdatkov in pripise 
v dob ro izrednih dohodkov . 

Delavski svet T O Z D Prodaja 
je pod robne je razpravljal o p red-
logu sp remembe degresivne 
skale in glede na to, da je bilo 
pri analizi poslovanja v prvih 
treh mesecih letošnjega leta 
ugotovl jeno, da osebni dohodki 
v M P M rastejo hitreje kot v 
ostalih delih delovne organi-
zacije, po daljši razpravi potrdil 
sklep, da se od 1. 5. 1982 zniža 
degresivno skalo za 5 % . 

Degresivno skalo se dopolni 
do razreda 500.000 din na za-
poslenega. Potrdili so še predlo-
ge razpisne komisije in nabavo 
opreme za nekatere p roda ja l -
ne od Alprema Kamnik. 

V komis i jo za delovna razmer-
ja T O Z D Prodaja se imenuje 
Bernarda Podobnik iz p r o d a -
jalne Idrija, v razpisno komi-
sijo pa Anica Simonič iz pro-
da ja lne Škofja Loka II. 

Delegati so se strinjali z obi-
skom preds tavnikov f irme Al-
pina Sports v delovni organiza-
ciji in v zvezi s tem odobri l i 
po t rebna sredstva. 

Delavski svet delovne organi-
zacije je poleg navedenih točk 
obravnaval še predloge komi-
sije za le tovanja za regresiranje 
oskrbnih dni in seznam reše-
nih prosilcev za letovanje. 

Ugotovl jeno je bilo, da je 
v le tošnjem letu zelo veliko de-
lavcev nerešenih, kar nazorno 
kaže na veliko p o m a n j k a n j e 
kapacitet . Kljub temu, da je ko-
misija, ko je razvrščala letoval-
ce, upoštevala določene krite-
rije, so bile na seznam dane 
določene pr ipombe, predvsem 
za le tovanje v Umagu, k jer je 
tudi največ odklonjen ih . Dele-
gati so bili mnen ja , da bi mo-
rali dati p rednos t pri le tovanju 
v cenejših letoviščih tistim d ru -
žinam z nižjimi osebnimi do-
hodki . 

Prav tako pa bo po t rebno 
za naslednje leto že v z imskem 
času poskrbet i za to, da bi naše 
kapacitete nekol iko povečali , 
vsaj na ta način, da bi pri raznih 
turističnih agenci jah pregledali 
p o n u d b e in do časa pripravili 
razpis letovanj. 

Delavski svet je nekol iko 
spremenil tudi nekatere sklepe 
odbora za izobraževanje in 
zavzel s trožje kriterije do ti-
stih, ki odha j a jo iz delovne or-
ganizacije, ali pa se niso zapo-
slili, ostale pa so jim neporav-
nane obveznost i do delovne 
organizaci je . 

Glavni di rektor je seznanil 
delegate, kako se izvršujejo 
sklepi o o d k u p u dela us tanovne 
vloge f i rme Alpina Sports. 
Strinjali so se s p red logom, 
da se za izvedbo o d k u p a f i rme 
ter ureditev pogodbe angažira 
kot zastopnika advokata v Ame-
riki in da se v zvezi s tem odo-
bri g lavnemu direktor ju Toma-
žu Koširju po tovanje v Ameri-
ko, če bo to pot rebno. A. K. 

Pred pakiranjem je treba obutev še očistiti 

^ o p l s u j k 



Če so spomni te , sta bili na 
konferenci osnovnih organiza-
cij zveze s indikatov še poseb-
no poudar j en i dve usmeri tvi : 
izbol jšanje dela osnovnih or-
ganizaci j in komisi j . 

Če ocen ju j em, kako se te 
usmeri tve sp rova ja jo v življe-
nje, lahko rečem, da se stvari 
ob rača jo na bolje . Izvršni od -
bori O O so se začeli redneje 
sestajat i , razen redkih izjem, 
so se o aktualn i problemat iki 
pogovar ja le tudi posamezne 
komisije konference. 

Še vedno pa je bilo neka j 
sestankov nesklepčnih, ker vab-
ljeni niso prišli. Vemo, da ta 
čas za ses tankovanje ni naj-
bolj p r imeren , toda t eda j , ko 
se p o g o v a r j a m o o delu, ki naj 
bi ga opravl ja l i v nada ln j ih 
dveh letih, je res treba priti 
zraven, ali pa vsaj napre j po-
vedati , zaka j ne morem na se-
stanek. 

Če govor imo o komis i jah , ki 
de lu je jo pri konferenci O O 
ZS, to so: kadrovska komisi ja , 
komisija za življenjske in de-
lovne pogoje , komisija za de-
litev sredstev za O D , komisija 
za p lani ranje in organizaci jo , 
komisija za kul turo , komisi ja 
za šport in rekreaci jo in ko-
misija za nabavo ozimnice , 

dogovarjamo se - dogovorili smo se 

lahko ugotovimo, da gre za 
področ ja , ki nepos redno vpli-
va jo na naš osebni in d ružben i 
s tandard . 

Prav zato je odsotnos t de-
legatov še toliko bolj ne razum-
ljiva, da ne rečem neodgovor -
na. 

Tisti organi, ki pa so se že 
sestali, so že razpravljal i o zelo 
pomembn ih rečeh: IO O O 
T O Z D Proizvodnja o odgo-
vornost i v zvezi z a r t ik lom 
0046 in SR 84 ter o -neka te r ih 
socialnih vprašanj ih delavcev; 
kadrovska komisi ja je eviden-
tirala na desetine možnih kan-
dida tov za člane izvršilnih o r -
ganov delavskega sveta D O , 
komisija za rekreaci jo pa je 
sestavila okvirni načrt dela, 
prav tako komisija za splošni 
ljudski o d p o r in d ružbeno sa-
mozašči to , komisija za pla-
niranje in organizaci jo ter ko-
misija za življenjske in de lovne 
pogoje , pa sta bili p o n o v n o 
sklicani zaradi nesklepčnost i . 

Ostali sestanki komisi j ta 
čas prav tako že po teka jo . 

Tore j napredek je v iden . 
Toda IO sami ali komisije ne 
b o d o uspešne, če z njimi ne 
b o m o sodelovati vsi. 

N. P. 

tovo je takti t ekmovan je v času, 
v ka terem živimo, ne samo 
pot rebno , temveč lahko pomeni 
lepo s p o d b u d o tudi za druge 
delavce, da v pr ipravah na 
taka t ekmovan ja organiz i ra jo 
p o d o b n e preizkušnje tudi 
zno t ra j delovnih organizaci j , 
s tem pa p r ipomore jo k hitrejši 
rasti produkt ivnost i dela in 
kvaliteti. 

Seveda pa je bilo prvo t ekmo-
vanje čevljarskih delavcev tudi 

izmenjava izkušenj in dosež-
kov, in kar je tudi važno, po-
meni u t r jevanje brats tva in 
enotnost i jugoslovanskih na-
rodov . 

Drugo t ekmovan je bo v 
Sloveniji in to že nas lednje 
leto. Torej , je na vseh nas, da 
se na to t ekmovan je temelj i to 
pr ipravl jamo, ne samo v s tro-
kovnem pogledu, temveč tudi 
kot organiza tor j i . 

N. 1'. 

V osnovni organizaciji ZK DSSS 
izvolili novega sekretarja 

Smučarski čev lji so pripravljeni za dolgo pot 

Prvo proizvodno 
tekmovanje 

čevljarjev v Borovu 
21. in 22. maja je bilo v Bo-

rovu prvo pro izvodno t ekmo-
vanje jugoslovanskih čevljar-
jev. Skupno je nastopi lo 94 
tekmovalcev, med njimi tudi 
17-članska ekipa iz Slovenije, 
v kateri so nastopili tudi trije 
člani našega kolektiva: Zofija 
Voljč, Lojze liurnik in Anton 
1'intar iz Goren je vasi. Med 
najbol jš imi jugoslovanskimi 
čcvljarii, ki so nastopal i v de-
setih disciplinah, so naši 
tekmovalci v svojih delovnih 
disciplinah dosegli nas lednje 
rezultate . 

Zofi ja Voljč je bila 9. v se-
stavi in šivanju zgornjih delov 
za p ro izvodnjo moške obu tve : 
l .o j /e Burnik je bil 10. v mon-
tažni izdelavi spodnj ih delov 

obutve, med tem ko je bil Anton 
1'intar 7. v sekanju gornj ih 
delov obutve . Ti rezultati pri-
ča jo , da so se tudi naši t ekmo-
valci d o b r o odrezal i , še po-
sebno če se zavemo, da so na-
stopili v konkurenc i res naj -
boljši in brez posebnih pr iprav. 
Ekipa Slovenije je bila prav 
tako sol idno 3. 

To so le skopi podatk i o ve-
liki manifestacij i jugoslovan-
skih čevl jar jev, s rečanju , ki 
pomeni mnogo več kot t ekmo-
vanje samo. Srečali so se de-
lavci — čevljarj i iz vseh jugo-
slovanskih republik, da se po-
meri jo med seboj v s t rokov-
nosti, ročnih spretnost ih in 
poznavan ju teori je. 1'rav go-

Mišo Čeplak je seznanil 
č lane, da bo zaradi o d h o d a 
Srečka Erznožnika in Miša 
Čeplaka iz delovne organiza-
cije ter zaradi premest i tve Na-
taše Demšar v T O Z D Proiz-
vodn ja , t reba izvoliti nove čla-
ne sekretar ia ta . 

Člani so soglasni dali raz-
rešnico starim č lanom sekre-
tar iata . Za novega sekre tar ja 
O O ZK DSSS so izvolili Ru-
dija Rrvino, za njegovega na-
mestnika Jerneja Peternelja , 
za evident ičar ja pa Silvo Mrov-
' K 

Clan sekretar ia ta pa je še 
napre j Eva Dolenc — za IPD. 

Naloge, ki čaka jo O O ZK 
v bližnji pr ihodnost i b o d o zla-
sti usmer jene v idejno-pol i t ič-
no izobraaževanje : 

— obravnava še preostal ih 
tem iz osnovnega p ro g rama 
izobraževanja 

— p o možnost i občasna 
udeležba članov na seminar ju 
z kandida te in za novospre je te 
č lane ZK 

— obravnava gradiva za 12. 
kongres ZKJ 

— organizaci ja p rog ram-
sko-voli lne in p rob lemske 
konference Z S M S v Alpini 

Pogovorili so se tudi o mla-
dini, s čim jo pritegniti k delu. 
Možnost i je dovol j ; delovna 
akcija ob izgradnji te lefon-
skega omrež ja in napeljavi 
elektr ike delavcu Alpine iz 
Hlevnega vrha. 

Delni zbori delavcev Alpi-
ne so dob ro uspeli. V DSSS je 
bila udeležba precej slaba in 
zagotoviti bo po t rebno , da bo-
do v p r ihodn je prišli vsi na 
takšne sestanke. Na sestankih 
m o r a j o biti obvezno prisotni 
tudi vodilni delavci. Ugotavl ja-
li so tudi , da b o d o komunis t i 
morali še bol j sodelovat i pri 
izboljšanju delovnega vzdušja 
in sode lovanja delavcev, kar 
naj bi razpravljali tudi na po-
litičnem aktivu. 

Pri tem ne smemo pozabi t i , 
da je sredstev za s p o d b u j a n j e 
boljšega dela veliko. Tudi po-
hvale in pr iznanja lahko veli-
ko p r ipomore jo , pa ustreznej-
še nagra jevanje in j asno tudi 
možnost i nap redovan ja . . . . 

Sindikalna organizacija 
napreduje 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Od nas samih 
je odvisen uspeh 

»Že nekaj časa videvamo 
v tovarni človeka, ki nam je 
Že tlolgo znan — pa ne ve-
mo ločno, kilo je; baje tlela 
v izvozu • • •« 

Tako so razmišljali mno-
gi delavci, zato smo tokrat 
obiskali Iztoka Čuka, tla ga 
spoznamo pobliže, in seveda 
njegovo delo tudi. 

Iztok Čuk, 
vodja marketinga 

» V tej panogi sem prav-
zaprav že od leta 1969, ko 
sem se zaposli! v Koteks-
Tobusu. Študiral sem na ko-
mercialni, bil I leto v /l/i-
gliji, kjer sem se izpopol-
njeval v angleškem jeziku, 
sicer pa sem bil najprej refe-
rent za nabavo v MPM; kas-
neje sem odšel v komercialo 
in se začel ukvarjati s posli 
z.a Nemško demokratično 
republiko, kamor smo ta-
krat prodajali zgornje dele 
obutve. Takrat sem tudi 
prvič prišel v stik z Alpino. 

To sodelovanje se je kas-
neje še poglabljalo, saj sem 
bil v Koteks- Tobusu za-
dolžen za izvoz obutve iz 
Alpine. Skupaj z vami smo 
preživeli prve korake k uve-
ljavitvi firme Alpina v sve-
tu, saj vemo, da ste prej 
izvažali le pod imeni dru-
gih uveljavljenih firm, kot 
so Tyrol, Rieker, Heier-
ling . . . 

Ni bilo lahko, kar se je v 
začetku poznalo tudi pri 
sami prodaji. 

Tako sem se letos spo-
mladi, ko sem se zaposlil 
v Alpini, kar hitro znašel, 
saj sem poznal že veliko 
ljudi, pa tudi razmere. Od 

takrat pa sem spo'znal še 
druge stvari. Delavci v Alpi-
ni se v večini zavedajo, da 
je to njihov kruli, in to je 
dobro. Kes pa je, da imamo 
še pomanjkljivosti; razvoj 
še ni povsem izoblikovan 
in zato so sodelavci zunaj 
tovarne nujni. Drugo, kar 
mislim, da je pomembno; 
ljudje, zlasti strokovnjaki, 
bi se morali več učili tujih 
jezikov . . . 

Moti me, da se posamez-
niki še ne zavedajo, da je 
tudi od njih odvisen končni 
rezultat dela, saj je vse za-
man, če le eden v vsej vc-
rigi naredi napako. 

Postali smo priznan pro-
izvajalec obutve v s vetu in 
lo pod imenom Alpina, 
zato moramo še bolj paziti, 
tla si ne porušimo zaupanja 
kupcev, saj je otl tega od-
visno, kako bomo uspevali 
v prihodnje. 

Za vse to pa ho potrebno 
izboljšati tudi notranji si-
stem sporazumevanja in od-
kritega dogovarjanja in se-
veda tudi izboljšali oblike 
stimuliranja dela. 

Razčistiti bi morali po-
jem dobrega delavca«. 

Kaj si lahko torej obe-
tamo? 

Zlasti v prekomorskih de-
želah se nam kar dobro obe-
ta, če se bomo seveda iz-
ognili vsem, že povedanim 
pomanjkljivostim, bomo 
letošnje načrte izpolnili. 

Težje je v Evropi, kjer 
smo z zahodnoevropskimi 
državami v neenakopravnem 
položaju zaradi 20% carine, 
kar ob istih pogojih pome-
ni, da moramo imeti 20% 
cenejšo obutev. Kje so to-
rej rezerve, se ve . . . 

Torej rezerve so nedvom-
no v organizaciji tlela, zato 
se moramo še bolj »odpreti« 
in kolikor je le mogoče iz-
boljšati naše tlelo in poslo-
vanje. 

To je še pomembneje se-
daj, ko bomo poslovali v 
še bolj zaostrenih razmerah, 
tudi glede plačil in podob-
no. 

Kako ostali konkurenčen, 
je glavno vprašanje, ki si ga 
bi moral zastavljati vsak iz-
med nas, tako delavci v ko-
merciali, pripravi, kot tudi 
delavci v proizvodnji«. /V. /'. 

Le boljše delo 
- pogoj za vlaganja 

Za razvoj ma lop roda jne 
mreže in obnovi tev obstoječih 
p roda ja ln smo letos namenil i 
več kot 40 mili jonov din. 

Ko ses tavl jamo plan, vedno 
vemo, kakšne so naše pot rebe , 
na drugi strani pa m o r a m o ve-
deti , koliko smo sposobni vla-
gati v tem letu. V letošnjem le-
tu s m o za investicije v M P M 
predvideli največ sredstev za 
nove proda ja lne . 

Kupili smo nove lokale v 
Našicah, Vukovaru in Arand je -
lovcu. V Ti togradu smo lokal 
kupili že lani, letos pa ga bo-
m o usposobil i in tu b o m o do 
konca sep tembra že l ahko 
prodaja l i . Zadn j e čase veliko 
dena r j a po t roš imo za n a k u p 
novih lokalov v mestu, k jer že 
imamo p r o d a j a l n o zaradi ruše-
nja ali ods topa prejšnjega loka-
la. Tako je v Ljubljani Ploščad 
Borisa Kraigherja , na Jesenicah, 
Domžalah in v Logatcu. V pre-
teklosti s m o že veliko investi-
rali v nadomes tne lokale. To 
je neke vrste prisila, če se ho-
čemo obdržat i na nekem trži-
šču. V tem pr imeru m o r a m o 
vložiti veliko sredstev za le 
malo večji p romet . Adaptac i je 
obstoječih prodaja ln pa so ved-
no nujne , če želimo obdrža t i 
neko raven kul turne in sodobne 
pos t režbe in seveda raven že 
doseženega p rometa . Take ob-
novitve so bile letos predvide-
ne; v Žireh dve proda ja ln i , v 
Zagrebu III in Valjevu. Poleg 
tega smo predvideli tudi nekaj 
dopolni tev v tistih p roda ja lnah , 
katere naj bi začele prodaja t i 
špor tno o p r e m o , in to Žiri I., 
Varaždin in Banja Luka, v no-
vih pa na Jesenicah, Sarajevo 
II., Vukovar , Logatec in Tito-
grad. To so predvidena vlaganja 
v nove in obstoječe p roda ja lne , 
kjer r ačunamo, da b o m o do-
segli tudi večji p romet . K temu 
pr iš tevamo tudi tista sredstva, 
ki jih rab imo za tehnično opre -
mo in vzdrževanje . Taka vlaga-
nja so nu jna , če h o č e m o razvi-
jati M P M in jo obdržat i na 
ravni konkurence . Zaradi eko-
nomske sigurnosti Alpine kot 
celote, bi morali v nekaj letih 
imeti sto p roda ja ln . To bi nam 
omogoča lo dnevni pri tok de-
nar ja , ki bi pokrival naše po-
trebe, hkrati pa bi postali do-
volj resni kupci obutve naših 
dobavitel jev. Sedaj imamo pro-
bleme zaradi majhnih naročil 
po art iklu. 

Izvajanje zastavljenega plana 
investicij v M P M za leto 1982 

je do nedavnega poteka lo več 
ali man j po predvidenem pla-
nu. Po novem zakonu o inve-
sticijah in po nastali situaciji v 
zvezi s stabilizacijo, smo ne-
n a d n o v čisto drugačnih pogo-
jih. Po seji družbenopol i t ičnih 
organizaci j sredi maja in na 
seji delavskega sveta T O Z D 
Prodaja , je bil sprejet sklep, 
da se v M P M ustavijo vse in-
vesticije, razen tistih, ki so že 
začete. To pa pomeni , da b o m o 
lahko končali s a m o tisto, za 
kar smo že izločili sredstva na 
banko , po p redračunu . Po no-
vem zakonu o investicijah, lah-
ko vložimo v investicije samo 
sredstva iz amort izaci je , če ho-
čemo vlagati ka j več, m o r a m o 
to pokrivati iz poslovnega skla-
da. Poslovni sklad pa mora naj-
prej pokrivati vse zaloge in 
ostale s troške pos lovanja in 
šele po tem, če vse to pokr i je-
mo, preostala sredstva lahko 
p o r a b i m o za nova vlaganja v 
investicije. Pri nas poslovni 
sklad ne pokriva vsega, ka j še-
le, da bi ostala sredstva za in-
vesticije iz tega vira. 

Ne preos tane nam nič dru-
gega, kot da se pr i lagodimo se-
dan j im razmeram in se uspo-
sobimo, da b o m o lahko vlagali 
vsaj lastna sredstva. 

Tako kot na vseh področj ih 
pos lovanja , se b o m o morali 
tudi pri investicijah obnaša t i 
stabilizacijsko. Vse to b o m o 
lahko dosegli le z boljšim po-
s lovanjem, za kar pa so po-
goji doka j težki. Vsa pr izadeva-
nja v pos lovanju m o r a j o teči 
v smeri rentabilnega poslova-
nja in boljšega izkoriščanja 
obstoječih zmogljivosti pro-
daja ln . 

Ivan C A P U D E R 



Kako ustvarjamo 

Za skladišče 
- začasna lopa 

Če se s p r e h o d i m o po 
našem dvorišču, na vsakem 
koraku o p a z i m o mater ial 
večjega obsega, ki ga ne mo-
remo shraniti n ikamor . Tako 
se dela škoda , pa še izdatno 
kvari izgled našega okol ja . 

Za to je delavski svet 
T O Z D Proizvodnja sklenil, 
da t ako j zgrad imo začasno 
leseno lopo v površini okrog 
1500 kv. m. 

Sredstva — okrog 9 mi-
li jonov din so že zagotovl je-
na, zato upamo , da b o m o 
lopo kmalu postavili . 

CALLEJON DE HUAYIAS. P 
laguna Porta. 4,050 m.».m. 
Piramid. Gorciloio. 5 885 m.i.m 
Chocroro|u .it., 6,000 m.t.m. 
PERUVIAN SWITZERLAND 
lok. Parča, 13.288 It 
Pyramid Gorc!lo»o. 19.309 h 
Chocraroju Mit. 19.486 fi 
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Iz naših prodajaln 
Prodavaonica Zagreb I 

o tvorena je 1954. godine, 
kao druga prodavaonica u 
MPM iza p rodavaon ice Sa-
ra jevo I i locirana je u cent-
ru g rada tako zvannm za-
g rebačkom sitiju — trgo-
vačkom cent ru . 

Lokacija prodavaonice je 
dobra , ali su nedostate i u 
tome što ima vrlo male iz-
loge i malu širino, t ako da 
kod jaee f rekvenci je kupa-
ca dolazi d o velike gužve — 
pravih zagušenja , i normal -
no, t ime i do težeg posluži-
vanja kupaca . 

Bez obzira na sve te pro-
bleme naša je p rodavaonica 
niz godina na prvom mjestu 
p«) višini os tvarenog p rome-
ta. Plan za ovu godinu je 
48 .000 .000 d inara , za koji 
v j e ru jemo da čemo postiei, 
bez obzira na o težane uvje-
te oko snabd jevan ja , kao i 
pada kupovne moči. 

(podišnji plan je raz raden 
po mjcsccima i sezonskim 
g iban j ima , tako da je najni-
ži za mjesec august — 2 
miliona d inara , da bi več za 
mjesec novcmhar bio 7 mi-
liona d inara . 

Naše očekivanje o pro-
daji , ako b i smo postigli pro-

š logodišnju parovnu p roda-
ji! od pribl ižno 68 .000 pari, 
os je tno bi bio p remašen i 
f inancijski plan. Želja nam 
je da ove godine pos t ignemo 
promet od preko 50 miliona 
d inara . 

Uvjereni smo da bi naša 
prodavaonica mogla i t reba-
la dati i dosta veči p romet 
od dosadašn jcg , ali je skla-
dišni pros tor jako ograni-
čen, kao i da p rodavaonica 
nijc najbol je funkc iona lna 
i u de ru tnom je s tanju . Zad-
nja adaptac i ja je izvršena 
1969 godine . 

Predvidenom adaptac i -
jom u početku iduee godine , 
n a d a m o se da če se riješiti 
neki bitni problemi i da če 
naša p rodavaon ica ostvari-
vati puno bolje poslovne re-
zultate. 

U prodavaonic i je zapo-
sleno 14 radnika i to: Stje-
pan Novoselec, Franjo To-
lič, Josipa Vrbanc, Slavita 
Navračič, Zdenka Cinčič, 
Durda Zrinski, Koviljka 
Jagar, Ivanka Komin, Jadran 
Rajčič, Štefanija Valjavec, 
Milorad Sakan, Mar inko 
Ceronja , J ad ranka Kolaree i 
Nedeljka Dapič. 

Kdo naj izbira material 
za zgornje dele 

Zaos t r ene gospodarske razmere , predvsem pa omejen uvoz 
repromater ia la nas mora še bol j spodbudi t i za povečano odgo-
vornost za boljše in učinkovitejše delo in gospodar j en je . To pa že 
pogojuje reševanje kopice starih in novih p rob lemov, ki se pojav-
ljajo v prikrojevalniei dan za dnem, i/ leta v leto. 

Nekdaj smo se pritoževali 
zaradi iz redno majhnih serij 
in preštevilnih art iklov, kar je 
povzročalo velik problem pri 
krojenju in komple t i ran ju se-
stavnih delov obutve , kar je 
tudi osnovni delovni proces 
v prikrojevalniei . Danes pa je 
za organiz i rano in p lansko 
p ro izvodnjo »čudež«, da še 
lahko pod takimi pogoji dela-
mo in o s k r b u j e m o šest odde l -
kov šivalnic. 

Naj vam osvetl im to s a m o 
z dvema od mnogih p rob lemov , 
s kater imi se s reču jemo že sko-
raj dva meseca . 

Za tekaški p rogram sekamo 
pu rko boks v barvi saphir , ven-
dar ga ne dob imo včasih po 
dva do štiri dni niti m2, na to 
pa 100 do 200 m2. Tu se po-
stavlja velik problem, kako v 
takih pogojih dela vsaj za silo 
reševati o sk rbo šivalnic, da se 
ne pretrga repro-veriga proiz-
vodnje . Kot drugi pr imer pa je 
p rob lem enak prvemu. Za lahki 
p rog ram sekamo sanda lo iz te-
lečjega boksa v barvi beige, tu 
pa je še drugi p rob lem, da je 
šivalnica vezana na do ločene 
stroje in dnevne kapaci te te 
strojev. Pr imer z material i pa je 
enak prvemu. Odmev na to je 
gotovo tak, vsaj pri nekater ih , 
ker ni dovol j nasekanih in pri-
pravljenih sestavnih delov, češ 
da je za to krivo neodgovorno 
delo prikrojevalnice. Toda kot 
vidite, na takšen način oskrbe , 
to n ikakor ni možno. Vprašan je 

pa je, kako po tem sploh še lah-
ko šivalnice dela jo? Prikrojc-
valnica in šivalnica delata lahko 
le na ta način, da smo iz dneva 
v dan prisiljeni prerazpore ja t i 
delavce in p reusmer ja t i proiz-
vodn jo na posameznih sekal-
nih strojih na različne progra-
me in mater ia le ter uvedbo treh 
izmen. Seveda se tu takoj po-
javlja vprašan je storilnosti , 
učinka in zaslužka delavcev. 

Moram pa priznati , da de-
lavci v večini sp re jmejo to z ra-
zumevan jem. Prav enak p rob -
lem je z umetnimi in tekstilnimi 
material i . Vse to pa v končni 
fazi še bol j pogojuje v naka te -
rih obdob j ih problem zadost-
nega števila delavcev. Delavci 
in organizator j i se t rud imo, da 
stvari rešu jemo, vendar pa si 
upam trditi , da ne pr ide do več-
jih zastojev zaradi tega, ker 
cen t ra lno sekamo in i m a m o 
možnost preusmeri tve in večjo 
možnost izkoriščanja strojev. 
Sploh pa si ne morem predstav-
ljati, kako bi lahko pri taki os-
krbi z material i delali v ozko spe-
cializirani prikrojevalniei . Ver-
je tno bi bilo zastojev v celotni 
reprodukci jski verigi še mnogo, 
mnogo več. 

Še in še bi lahko našteval 
p robleme, omenil bi težnjo , to 
je kvali teto in kriteri j do mate-
rialov. Mislim, da smo orga-
nizirani in da vsak odgovar j a 
za do ločeno področje svojega 
dela, zato na j velja že enkra t 
pravilo, da v oddelek mora 
priti material izbran za pravi 
namen . 

Prepros to pa se doga ja , da 
mora delavec na strojih kon-
kretizirati ustreznost mater ia lov 
(kaši ranje , debel ine, širine, 
s t ruktura , barve, itd), to vse 
n ikakor ne sodi v dela kroje-
nja. Problemi tore j so in b o d o 
tudi še v p r ihodnje . Mislim pa, 
da je naša naloga, zlasti še v 
tem t renutku , ko se m o r a m o še 
bol j usmerja t i v izvoz, da jih 
skušamo reševati in zmanjše -
vati. 

To na j ne bi veljalo le za de-
lavce v neposredni proizvodnj i , 
temveč še zlasti za organiza-
tor je in vodilne ter vodstvene 
delavce. To pa terja več odgo-
vornost i in zavesti ter varčeva-
nja z us tvar jenimi d ružben imi 
s r e d s , v i - Lojze P O L J A N Š E K 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
na temo: KRAJEVNA SKUPNOST V TEM TRE-

NUTKU 
V razgovoru so sodelovali: Vinko Markclj — predsed-

nik sveta KS Žiri, Tone Oblak — predsednik skupščine KS 
Žiri, Bojan Starman — predsednik gospodarske komisije, 
Eija Cajnkar — predsednica komisije za zdravstvo in social-
no skrbstvo. 

Razgovor je vodil Nejko Podobnik, zapiske pa pripra-
vil Mišo Ccplak. 

1. Kako ocenjujete sedanji 
položaj v krajevni skupnosti, 
zlasti z vidika zastavljenih načr-
tov in vedno bolj omejenih 
možnosti? 

Tone OBLAK: 
Krajevna skupnost je napra -

vila 5-letni p lan, ki se ga drži-
mo in de lamo po njem. Seveda 
pa se kažejo tudi določena od-
s topanja v izvrševanju zastav-
ljenih nalog. Z a v e d a m o se, da 
je po loža j v krajevnih skupno-
stih, p o d o b n o kot v delovnih 
organizaci jah, vedno težji. 

Z začetimi investicijami iz 
prejšnjega obdob j a nada l ju je -
mo, oz. jih d o k o n č u j e m o . No-
ve pa začen jamo in b o m o za-
čenjali le, če b o d o zanje zago-
tovljena f inančna sredstva in 
pr ipravl jena vsa po t rebna do-
kumentaci ja . 

Dobro je, da smo k o m u n a l o 
začeli urejevati že v p re j šn jem, 
pet le tnem obdob ju in da io 
v sedan jem zakl jučujemo. Če 
bi jo začeli šele sedaj , bi ver-
j e tno obstali na pol poti. Infra-
s t ruktura bo tako večinoma 
urejena, nekaj del pa bo verjet-
no t reba prenest i še v nas lednje 
obdob je . 

Kako ocenjujete razpolo-
ženje in ustvarjalno delovanje 
občanov pri uresničevanju 
zastavljenih nalog iz petletnega 
plana in letnega razvojnega 
načrta krajevne skupnosti? 

Sodelovanje k ra janov je v 
redu. Obs ta ja pa tudi manjš ina , 
ki ni na jbol j zainteres i rana. Vsi 
krajani so željni nap redka in 
vsak po svojih močeh p o m a g a 

pri izvrševanju nalog ob k o m u -
nalnem ure jevanju . Niso pa vsi 
v enakem položaju — eni mo-
rajo bolj delati , drugi pa raje 
stoje ob strani in krit izirajo. 

V čem bodo glavne zasnove 
za izpolnjevanje plana? 

Predvsem bi tu omenil fi-
nančne težave in pa problem 
p o m a n j k a n j a potrebnih mate-
rialov. Tiste materiale, ki jih za 
g r a d n j o komunaln ih naprav 
m o r a m o nabaviti v tujini, bo 
vse težje dobit i , boljši pa je 
položaj z domačimi material i . 

Kako pa ocenjujete razmere 
v krajevni skupnosti s širšega 
družbenega vidika, z vidika 
družbenega standarda, samo-
upravnega dogovarjanja? 

Naša kra jevna skupnost je 
nekako specifična skupnost — 
je precej velika, ima določen 
geografski položaj in se zato 
kot celota malo bol j ob ravna -
va. Ne m o r e m o izdvajati po-
sameznih zaselkov ali vasi, t em-
več m o r a m o gledati k ra jevno 
skupnost kot celoto. Včasih 
pr ide bolj do izraza delo v cent-
ru, gleda pa se, da se tudi oko -
liške vasi in zaselki razvijajo. 

Včasih se v delovanju KS 
pojavi jo določeni problemi , 
npr. na področ ju samouprave . 
To smo že večkrat izpostavili 
in iskali rešitve, kako po loža j 
izboljšati — tako v sodelovanju 
z delovnimi organizaci jami kot 
tudi p reko vaških o d b o r o v 
S Z D L . 

Kje so še rezerve za boljše 
izkoriščanje finančnih sredstev? 

Glede izkoriščenosti f inanč-
nih sredstev lahko rečem, da je 

pri zahtevnejših programih tu-
di f inančno pokri t je drugačno. 
Če pa so l judje zainteresirani 
in veliko sodelu je jo pri delu, 
se lahko na ta način največ 
pr ihrani . Važna pa je organiza-
cija dela in kdo je nosilec ak-
cije. 

Rezerve so tudi v možnost i 
organizaci je mladinskih delov-
nih brigad, delovnih akcij , če-
sar se doslej še nismo posluže-
vali, čeprav smo že govorili 
o tem. T u d i osnovne organiza-
cije mladine in šolska mladina 
bi lahko sodelovali pri raznih 
delih. Ne smemo pa pozabit i 
še na udarn iško delo, ki je bilo 
včasih precej razvito. Dejs tvo 
je, če bo f inančnih sredstev 
p r imanjkova lo , se b o m o morali 
posluževati teh oblik dela. 

2. Prosimo, da ocenite izva-
janje letošnjega razvojnega 
programa Krajevne skupnosti 
Ziri, s posebnim poudarkom 
na nekaterih ključnih akcijah. 
Kaj si lahko obetamo v pri-
hodnje? 

Vinko MARKELJ: 
Na kratko bi lahko rekel, da 

plan izvajamo zelo slabo, ker 
še lanskoletnih del n ismo kon-
čali. 

Telefonija kot glavna inve-
sticija zelo s labo napredu je . Fi-
nančno akci jo nosi kra jevna 
skupnost , investi tor pa je P T T 
Kranj , s katerim je sklenjena 
ustrezna pogodba , da na j bi 
bila telefonska mreža zgrajena 
do krajevnega praznika v letu 
1983 — o b 40-letnici osvobo-
ditve Žirov. 

Predvidena p redračunska 
vrednost celotne investicije je 
20 milj. od tega leta 1981 6 mi-
lijonov. Sredstva smo v celoti 
nakazali na PTT, letos 8 milij, 
in leta 1983 spet 6 milij. din. 

P T T je z izvajalcem za lan-
sko leto sklenil p o g o d b o v vi-
šini 7 milij. din in p o tej pogodbi 
bi morali leta 1981 položiti 
zemeljske kable v celoti v sre-
dišču — proti Novi vasi, Stari 
vasi, Dobračevi . To je osnova , 
da g rad imo omrež je tudi do 
ostalih vasi. Dela bi morali 
končati že konec decembra , 
pa še seda j niso končana . Prosili 
smo jih, na j vsaj pr ipravi jo 
kakšno obvest i lo za občane , 
a ne d o b i m o odgovora . Trdi jo, 
da je dela og romno . Vedeti 
pa m o r a m o , da so pri teh sred-
stvih s 4 0 % udeleženi občani 
(400 pri javl jenih) . Še danes pa 
ne vemo, kako b o m o letos iz-
koristili p lani rana sredstva za 
telefonijo. Nimamo še predloga 
s strani PTT, kako investicijo 
čim prej in čim racionalneje 
izvesti. Ni še razčiščeno ali 
b o m o delali v lastni režiji ali 

ne. Izgovarjajo se, da kablov 
ni, ker gre jo v celoti v izvoz. 
Po naših informaci jah pa to ne 
drži povsem. Dejstvo je, če 
b o m o hoteli z deli končati do 
ok tobra 1983, b o m o mnogo 
morali narediti sami — to po-
meni kupiti kable, drogove in 
začeti z delovnimi akci jami. 
Kreditov n imamo, sredstva po-
žira inflacija. S pomoč jo stro-
kovnjaka pa smo izračunali , 
da bi za preosta lo omrež je 
(30 km) in prikl jučke do hiš, 
stal material pr ibl ižno 8 milj. 
din. Ostalo pa bi lahko naredili 
povsem udarniško. 

Lani pri telefoniji de jansko 
ni bilo nič narejenega in upa-
mo, da bo letos bolje. 

Kanalizacija predstavl ja d ru-
go večjo investicijo. Lansko 
leto smo tu precej naredili . Le-
tos pa so predvidena dela v 
»Dražgošah« v vrednost i 
2,11 milij. gre za ureditev ulične 
kanalizacije in prikl jučkov za 
23 hiš. 
Na eno hišo tako o d p a d e p reko 
90 .000 din, od tega pa občani 
pr ispevajo 16.000 din ali 1 8 % , 
osta lo pa prispeva KS in zdru-
ženih sredstev. Na vsako hišo 
pr ide še 50 ur dela ter ureditev 
hišnega pr ikl jučka. 

Zadn je čase slišimo pr ipom-
be teh kra janov , ka j vse ne de-
lamo prav. Poudari l bi, da smo 
p o g o d b o z izvajalcem del (Re-
mont g radn je ) sklenili 24. ma ja 
in do konca juli ja mora jo biti 
dela končana. Posamezniki 
v tem naselju so se pri toževali , 
zaka j je KS zaustavila začeta 
dela. Krajevna skupnost dela 
sploh ni mogla zaustaviti , sa j je 
bila pogodba sklenjena šele, 
kot sem omeni l , 24. ma ja — prej 
stvari še niso bile jasne, ni bilo 
p redračunov , ipd. Izvedeli pa 
smo, da je Remont na svojo ro-
ko začel z delom in ga po tem 
tudi sam ustavil. Torej na j tudi 
sam nosi posledice, če je nase-
del nepr i s to jnemu človeku. 

Mrliška vežica: Ostalo je 
vprašanje ureditve okol ja , op re -
me in portala. Skupaj je pred-
videno za to 400.000 din. Se-
d a j se je de loma uredilo okolje , 
t reba je poravnat i tla in pose-
jati t ravo. Z R e m o n t o m in šol-
sko mladino b o m o to uredili 
v na jk ra j šem času. Portal naj 
bi bil urejen pos topoma. 

Razmišljati pa b o m o morali , 
kdo bo upravljal mrl iško veži-
co. Ver je tno bi moral to pre-
vzeti Remont , je pa vprašanje , 
če je kadrovsko sposoben to 
opravl jat i . Stališče sveta KS je 
da Remont nadal ju je z uprav-
l janjem pokopal išča in mrliške 
vežice. Predlagali smo j im že, 

(Nadaljevanje na 8. strani) 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
(Nadaljevanje s 7. strani) 
da izdelajo pravila za uprav-
l janje , a jih še niso naredili . 

Tisti, ki s tem o b j e k t o m up-
ravlja, mora imeti do ločena 
pravila igre. Ta pa se spre jmejo 
na osnovi od loka o pokopa -
liškem redu. 

Urbanistična dokumentacija 
predstavl ja rak rano posamez-
nim g radn jam. Že več let smo 
si želeli, da bi se izdelala nove-
lacija urbanis t ičnega načrta , 
ki za jema področ je od starih 
Žirov do Rakulka. Novelaci-
jo izdeluje projektivni atelje 
Idrija in letos bo osnutek pri-
pravljen. 

Sedaj pa je bil v javni razpra-
vi zazidalni načrt b lokovne 
gradnje . Kot in formaci jo bi 
še dodal , da zazidalni načrt 
centra f inancira KS, zazidalni 
načrt industr i jske cone združe-
no delo, zazidalni načrt indi-
vidualnih in družbenih g raden j 
pa je stvar občine. 

V zvezi z zazidalnim načr tom 
centra je naše stališče, da naj se 
na jp re j naredi ta blagovnica in 
pošta , po tem b o m o pa videli, 
če bo po t rebna kakšna spre-
m e m b a načrta . Za blagovnico 
je zemljišče kupl jeno, rušenje se 
začenja in sp rememb ne more-
mo delati . Ko pa bo enkra t bla-
govnica postavl jena, se b o d o 
mogoče pojavili novi investi-
torji za center. Nova av tobusna 
pos ta ja je stvar S A P in Alpe-
tour ja , ki vzporedno dobiva 
tudi gost instvo s p redvidenim 
hote lom ob avtobusni postaj i . 
Važno je, da zg rad imo en ob-
jekt , do takra t pa ne m o r e m o kaj 
pr ida spreminja t i . 

Ali svet KSže razmišlja o tem, 
kako izvesti določena dela 
v lastni režiji? 
Vinko MARKELJ: 

Pod lastno režijo je mišl jeno, 
da neka j zg rad imo sami. Npr. 
pri telefoniji mi lahko zgradi-
mo ce lo tno mrežo, pos tav imo 
drogove do vseh vasi. Izvajalce 
od zuna j b o m o naročali le, 
če določenih del sami ne bo-
mo sposobni naredit i . Tudi 
material bi sami kupili. Za te 
posamezne g radn je , ki bi jih 
izvajali v lastni režiji, m o r a m o 
imeti režijske o d b o r e in pa ne-
kega s t rokovnjaka , da nadzi ra 
delo. 

P T T lahko rečemo, da b o m o 
omrež je zgradili sami. Že seda j 
de l amo pri izkopih, ki jih op-
ravlja Podje t je za av tomat iza-
cijo p rome ta ( P A P ) . Na žalost 
pa n a m oni p lača jo le 130 din 
za izkopani meter , mi pa mora -
m o n jemu plačati 400 din. Tu 
pa ni nobene logike. 

Gradben i o d b o r za te lefoni jo 
vodi seda j razgovore s PTT, da 
bi dela prevzeli sami. 

Nejko Podobnik: Če gleda-
m o kot bralci , kra jani , kr i t ično 
sami na sebe lahko rečemo, da 
npr. h o č e m o videti nek zazidal-
ni načrt , po tem pa ne sodeluje-
mo v javni razpravi ko ga ima-
mo možnost videti in dati pri-
p o m b e nan j . 
Vinko M A R K E I J : 

Prav je, da ima jo l judje mož-
nost videti zazidalni načrt in 
dati p r i pombe nan j ter da se 
hkrat i i zognemo vsem kasnej-
šim kri t ikam, da smo npr . po-
zidali rodovi tno zemljo ali ka j 
podobnega . 

Nejko Podobnik: Ali l ahko 
pod robne j e razložite stališče 
v zvezi z zazidalnim nač r tom 
centra , da b o m o na jpre j nare-
dili b lagovnico in pošto, po tem 
pa po potrebi spremenil i zazi-
dalni načr t? 
Vinko MARKELJ: 

Zazidalni "načrt centra ima-
mo. Ko bo blagovnica zgra-
jena , pa se bo pokazalo , če b o d o 
po t rebne sp remembe , č e s t o je 
nar i sano eno, zgrajeni ob jek t pa 
odnos do stvari spremeni . Tako 
smo se npr. ob izdelavi zazi-
dalnega načrta pri toževali , da 
je p remalo funkc iona lnega pro-
stora za park i ran je . Sedaj bo-
mo pa videli, ka j je. Ver je tno 
b o m o morali posegati v nada l j -
nje rušenje za g radn jo centra . 
Tone OBLAK: 

V zvezi z blagovnico in go-
st instvom bi dodal še to, da mo-
rajo vsi tisti, ki žele gradit i v 
centru , odda t i svoje p rograme, 
ki jih bo po t r ebno potem uskla-
diti. Takrat b o m o tudi točno vi-
deli, kakšne površine b o d o po-
trebne. 

V Žireh neka j časa ni bilo 
posebnih možnost i , da bi or-
ganizirali delovne akcije. Pred-
stoječa dela pa nam to vseka-
kor omogoča jo , npr. izgradnja 
telefonskega omrež ja do po-
sameznih vasi in zaselkov. Lah-
ko bi organizirali t.i. »weekend« 
brigade, ki bi opravl ja le delo 
od petka do nedelje. 

Mišo Čeplak: Tu se ponu j a 
tudi pri ložnost za društva, da 
kaj zaslužijo. V okviru druš tev 
lahko pr ipravi jo de lovno akci-
j o in za oprav l j eno delo dobe 
us t rezno plačilo. Glede na tre-
nu tno gospoda r sko situacijo, 
ko dotac i j ne bo lahko dobit i , je 
tak način p r idob ivan ja f inanč-
nih sredstev velika pri ložnost 
za posamezna društva. 

3. V težjih razmerah se bo 
zaradi splošne zaostritve znašla 
tudi krajevna skupnost. Kakšno 
sodelovanje predlagate, kakšne 
ukrepe, omejitve, spodbude? 

Bojan S T A R M A N : 
Posledice novega deviznega 

zakona b o d o velike, od zastojev 

dela do zman j šan j a d o h o d k a 
ipd. Ti ukrepi ne b o d o pr izade-
li le delovnih organizaci j , am-
pak tudi kra jevne skupnost i , 
ker b o treba z začetimi projekt i 
nadal jevat i , vendar stvari ma-
ksimalno racionalizirati . 

Pozabiti bo po t rebno na dolo-
čene stvari, ki t r enu tno niso naj-
bol j nu jne in se o tem tudi pa-
me tno pogovori t i s krajani . De-
lovne organizaci je sp re j ema jo 
ustrezne ukrepe , kako poslovati 
napre j in j asno je, če v delovnih 
organizaci jah ne bo na voljo 
npr. niti sredstev za izplačilo 
osebnih dohodkov , se bo to od-
razilo tudi pri nada l jn jem raz-
voju KS, pri investicijah. 

Brez smisla je pr ičakovat i , 
da bi nas lednje leto imeli bla-
govnico, saj investitorji tega ne 
b o d o mogli izpeljati. Sredstva 
se b o d o prvens tveno usmer ja la 
v p ro izvodnjo za izvoz. 

V gorenjski regiji i m a m o ne-
kaj velikih investicijskih zalo-
gajev, zato b o za inf ras t ruk-
turo po krajevnih skupnost ih 
težko ali celo nemogoče dobiti 
kakšne bančne kredite. 

Kot ekonomis t bi z vidika 
ukrepov po delovnih organiza-
cijah rekel, da je tudi v kra ju 
nesmiselno reči, da bo telefoni-
ja brž seda j nare jena . Če pa 
b o m o veliko dela opravili sa-
mi, organizirali delovne akcije, 
pa bo tudi ta velika akcija l ahko 
tekla naprej . 

Sprevideli bomo , da nekaj 
ne bo mogoče izpeljati za vsako 
ceno takoj , a m p a k bo p o t r e b n o 
gledati realno in v okviru mož-
nosti. 

Ali ima komisija za gospo-
darstvo namen pripraviti kak-
šne konkretne akcije, ukrepe, 
kaj storiti do konca leta? 

Sigurno bo po t r ebno bol j 
konkre tno diskusi jo o posa-
meznih stvareh. Sedaj tečejo 
po delovnih organizaci jah raz-
prave o tem, kako ukrepat i , 
kakšne bodo posledice. Na os-
novi jasne slike po delovnih 
organizaci jah bo komisi ja lahko 
tudi izdelala konkreten pro-
gram za razvoj kra ja , v okviru 
f inančnih zmožnost i gospo-
dars tva. 

Naredili b o m o pregled vseh 
investicij — začetih in načr to-
vanih in razpravljal i , ka j n a m 
še man jka do uresničitve letne-
ga plana ter na podlagi tega 
videli, ka j se da naredit i . 

Občane bo po t rebno d o b r o 
seznaniti , kakšno je s tanje v de-
lovnih organizaci jah ter kako 
poteka izvrševanje plana KS. 
Vinko MARKELJ: 

Že sedaj lahko obves t imo 
ljudi o tem. Investiciji i m a m o 
to leto 2 milij. din za kanal iza-
cijo, k jer dela g redo h koncu, 

ter 8 milij. din za telefonijo. V 
le tošnjem letu, mislim, da še ne 
m o r e m o biti prizadeti kar za-
deva ta dela. Jasno pa je, da 
o zdravstvenem d o m u , pošti , 
blagovnici ne m o r e m o govoriti . 
Za vse te n i m a m o planiranih 
sredstev, saj so investi torj i d ru-
gi in vztrajat i m o r a m o , da te 
g radn je d o b r o izvedejo. Če 
bodo naše D O d o b r o poslovale 
tudi v zaostrenih pogoj ih , bo 
pa sploh dobro . Mi smo za-
ves tno že pred časom znižali 
pr ispevno s topn jo delovnim 
organizaci jam s 4,25 na 4 % 
prav zaradi stabilizacijskih 
ukrepov. Bistvo pa je, da denar , 
ki ga imamo na razpolago, pa-
metno invest i ramo. Če b o m o 
več naredili v lastni režiji, bo 
osta lo več sredstev. Seveda pa 
takšen način dela zahteva od 
vseh nas več pr izadevanj . 

Če pa delovne organizaci je 
ne bi imele sredstev za izplači-
lo osebnih dohodkov , regres 
za p reh rano , letni dopus t , ipd. , 
potem tudi kra jevna skupnost 
ne more pr ičakovat i sredstev, 
kl jub temu da i m a m o sklenjen 
samoupravn i sporazum. 

Nejko Podobnik: Delovne 
organizaci je so morale popravi -
ti plane, to velja tudi za ce lo tno 
d ružbo , tudi za kra jevne skup-
nosti. Poudari t i pa m o r a m o , 
da so največje rezerve v nas 
samih. 

4. Na človeka ne smemo 
pozabiti nikoli. Seveda, če so 
skromne možnosti, moramo to 
delati z manj stroški. Kako se 
bomo ravnali v Žireh? 

Lija CAJNKAR: 
Zdravs tvo in sociala sta dve 

veliki področji . Pri socialnem 
skrbstvu m o r a m o ločiti k ra ja -
ne, ki imajo svoja sredstva 
(osebni dohodk i , pokojn ine) 
in tiste, ki takšnih sredstev ni-
majo . Življenjski stroški raste-
jo hitro, osebni dohodki po-
časneje. Zaost reni ukrepi poslo-
vanja lahko povzroče, da bo 
npr. v kakšni delovni organiza-
ciji po t r ebno plačevati 8 0 % 
osebne dohodke . To pa hkrat i 
lahko povzroči , da b o d o d ru -
žine, ki seda j niso socialni 
p rob lem, to postale. 

Krajevna skupnost sredstev 
za ta namen ne zbira, a m p a k se 
zbi ra jo v okviru s amoupravne 
interesne skupnost i . Druga 
stvar pa je, da ima jo de lovne 
organizaci je s t rokovno službo, 
ki se ukvar ja s področ jem so-
ciale. Za to o tem ne bi tol iko 
govori la, a m p a k bolj o tistih 
kra janih , ki niso v de lovnem 
razmer ju . V Žireh i m a m o pri-
bl ižno 600 upokojencev , 200 
ljudi, ki so starejši od 80 let, 6 
kra janov , ki n ima jo nobenih 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
sredstev. Vedeti m o r a m o , da so 
otroci dolžni skrbeti za starše, 
ki se sami niso več sposobni 
preživljati. 

V Žireh je tudi 28 k ra janov , 
ki dobiva jo socialno p o d p o r o . 
Kaj storiti, če bo ta p rob lem 
postal še večji. Res je, da število 
ljudi brez sredstev v kraju 
upada . 

Vsekakor se mora komisi ja 
za zdravstvo in socialno skrb-
stvo bol j povezat i z našo dele-
gacijo v SIS za socialno skrb-
stvo, ker ed ino po tej poti je 
možno l judem zagotoviti so-
cialno podpo ro . Komisija lah-
ko skupščini SIS le predlaga so-
cialno p o d p o r o za nekoga, več 
pa ne m o r e m o naredit i . Dele-
gati, ki zas topa jo k ra jevno skup-
nost v skupščini SIS, pa o tem 
lahko rečejo kakšno besedo. 

Nejko Podobnik: Sredstev 
za reševanje takšnih p rob lemov 
v občini ver je tno ne bo nič več, 
kot jih je bilo doslej. Za to mo-
ra komisija v kraju ver je tno de-
lovati še v drugi vlogi, v vlogi 
o rgan iza tor ja ljudi za reševanje 
socialnih p rob lemov v okviru 
možnost i same krajevne skup-
nosti — p o m o č ostare l im, 
varstvo, bol jša d ružbena pre-
hrana , ipd. 

Lija CAJNKAR: 
Letos je leto ostarel ih. Naša 

komisija si pr izadeva zaposliti 
v kraju medic insko sestro prav 
za nego na d o m u . Na žalost 
pa ne vemo, kako bi to izvedli, 
oz. kje dobiti denar zanjo. Ugo-
tavl jamo, da je oskrba v d o m u 
ostarelih zelo draga. Ena sestra 
pa bi lahko tu veliko pr ihrani la , 
če bi skrbela za ostarele kra ja -
ne, ki ne more jo sami skrbeti 
zase, oz. tudi n imajo nikogar , 
ki bi lahko zanje skrbel. 

Domove za ostarele p lačuje 
sociala, če kra jan sam tega ne 
more. Ob iča jno pa gredo v do-
move tisti, ki imajo vsaj neka j 
lastnih sredstev. 

Trenu tno i m a m o 5 takšnih 
ljudi, ki j im je naša p o m o č res 
po t rebna in ti žive večinoma 
v hribovit ih predelih. 

Položaj r e šu jemo ob sodelo-
vanju s k ra jevno organizaci jo 
rdečega križa v obliki enkra t -
nih pomoči . To pa ni stalna reši-
tev. Kaj pa storiti v bodoče , je 
težko reči. 

Nejko Podobnik: Komisija 
je ver je tno na jbo l j pr is tojna da 
predlaga rešitev tega p rob lema. 

Lija CAJNKAR: 
Probleme poskušamo reševa-

ti tudi p reko šolske mladine , 
ki pa lahko le de loma p o m a g a 
tem l judem. 

Mi lahko s tor imo le to, da 
o po loža ju stalno obveščamo 
socialno s lužbo v Škofji Loki 

in v sodelovanju z njo posku-
šamo najti čim boljše rešitve. 
Nejko Podobnik: 

Ali s m o se kot kra jevna skup-
nost sposobni dogovori t i , da bi 
npr. prestavili za en mesec 
neko gospodar sko investicijo, 
zato da bi pomagal i socialno 
pr izade temu kra janu? 
Vinko MARKELJ: 

Pri vseh e lementarnih nesre-
čah so se l judje izkazali. In če 
bi danes rekli, za nekoga je tre-
ba dati 10.000 din mesečno, 
ne bi bilo p rob lema dati. Mislim, 
da ni človeka, ki pri tem ne bi 
sodeloval . Teh ljudi pa i m a m o 
tako malo, da jim večer življe-
nja m o r a m o zagotoviti . Če mu 
skupnost socialnega skrbstva ne 
bi mogla pomagat i , b o m o to 
uredili kot kra jevna skupnost . 
Vsekakor pa je ideja o nasta-
vitvi medicinske sestre za nego 
na d o m u zelo dobra in po t rebna . 

Lija CAJNKAR: 
Medicinske sestre v kra ju ne 

bi bilo p rob lem dobiti . Ne ve-
mo pa, kje najt i sredstva za 
njene osebne dohodke . Del bi 
jih dala skupnost socialnega 
skrbstva, del ver je tno kra jevna 
skupnost . 

Nejko Podobnik: V Žireh je 
2000 zaposlenih in če bi vsak 
dal mesečno po 10 din, bi se 
lahko zagotovil osebni dohodek 
tej medicinski sestri. 
Vinko MARKELJ: 

Še boljša varianta bi bila, 
da bi za takega človeka, ki se 
ne more preživljati , našli druži-
no, ki bi skrbela zanj in njej 
dali del sredstev. 

Lija CAJNKAR: 
Dvakrat smo to že poizkuša-

li. Dobili smo družini, ki bi 
skrbeli za oba kra jana , toda 
so rodn ikom ni bilo povšeči , 
da bi del denar ja (3000 din) 
dobila ta družina , del sredstev 
pa bi namenil i za o sk rbo tega 
človeka. 

Nejko Podobnik: Koliko pa 
se komisija ukvar ja s problemi 
zdravstva v Žireh? 

Lija CAJNKAR: 
Dobro organiz i rano zdrav-

stvo je zelo p o m e m b n o za zdru-
ženo delo. Ni toliko bolniških 
izostankov z dela ipd. Če je 
v Žireh splošno zdravstvo še 
kar urejeno, je pa težje z zobo-
zdravstvom. O tem prob lemu 
smo se že precej pogovar ja l i . 
Moram pa povedat i , da je delo 
komisije bo l j u smer j eno na 
področ je socialnega skrbstva, 
kot pa na področje zdravstva. 
Več p rob lemov imamo tam in 
položaja socialno prizadetih 
oseb nihče ne rešuje, med tem 
ko se s p rob l emom zdravstva 
ukvar ja jo tudi delovne organi -
zacije. 

Z zdravs tvom se več ukvar-
j amo šele zadnje čase, ko smo 
ugotovili , da je t reba neka j 
storiti na področ ju zobozdrav-
stva. 

Nejko Podobnik: Ver je tno bi 
komisija mora la posvetiti po-
zornost tudi prevent ivnemu 
delovanju . Omenil bi nekaj po-
javov, s katerimi se je po t r ebno 
ukvarjat i : a lkohol izem kot bo-
lezen in socialni pojav, preven-
tiva proti uživanju mamil , 
prosvet l jevanje ljudi, da bi s svo-
jim ravnan jem zmanjševal i 
možnost i obolevanja , usposab-
l janje družinskih članov za ne-
go na domu. 
Lija CAJNKAR: 

V Žireh je včasih deloval 
kl jub alkoholikov. Na komisiji 
smo se tudi dogovoril i , da bo-
mo preko sindikatov v delov-
nih organizaci jah poskušal i 
kaj naredit i na tem področ ju . 
Takšni bolniki so v vsaki delov-
ni organizaci j i . Vendar ta naš 
sklep ni bil uresničen. 

Kar zadeva nego na d o m u , 
je bil organiziran 80-urni tečaj 
v Žireh. 

Vinko MARKELJ: 
Razmišljali smo, da bi ime-

li urejen labora tor i j v Žireh. 
Treba pa bi bilo narediti ana-
lizo, kolikšni so stroški, ko mo-
rajo l judje za vsako takšno ma-
lenkost oditi v Škofjo Loko in 
izostati z dela. 

Na osnovi te analize bi lahko 
postavili t akšno zahtevo. 

Lija CAJNKAR: 
Dejstvo je, da je delo naše 

komisije preobši rno, saj se 
m o r a m o ukvarjat i tako z zdrav-
stvom, socialnim skrbs tvom, 
kot tudi z otroškim vars tvom. 
Komisija je že precej naredi la , 
lahko bi pa seveda še več. 

Mislim pa , da bi delovne or-
ganizacije, oz. njihovi s t rokov-
ni delavci, ki se ukvar ja jo s po-
droč jem sociale, morali najt i 
stik z našo komisijo. Često se 
tudi zgodi, da komisija pošl je 
na s t rokovne službe SIS kakšno 
vprašanje , a nanj ne dobi 
odgovora . Ver je tno bi tu naše 
delegacije v SIS morale odigra-
ti p o m e m b n o vlogo. 

Zaključek: 
Obravnavana tematika je izredno široka, toda zani-

miva in pomembna za vse nas. Kljub zaostrenim pogo-
jem gospodarjenja razvoj krajevne skupnosti ne sme 
zaostati. Sredstev bo na razpolago malo, zato bo izred-
no veliko odvisno od nas samih, kako se bomo sposob-
ni organizirati in z udarniškim delom, z delovnimi akci-
jami, poskušali čim bolj racionalno trositi sredstva oz. 
z malo denarja narediti veliko. 

Človek mora ostati središče dogajanja in ne smemo 
pozabiti na tiste, ki so socialno ogroženi. Za marsikaj 
smo že prostovoljno združili sredstva, ali smo jih spo-
sobni tudi za področje sociale? 

Vsekakor pa so v kraju pomembna tudi druga vpra-
šanja — izobraževanje, kultura, stanovanja, šport in 
rekreacija ipd., o katerih bi v bodoče morali prav tako 
spregovoriti kaj več. 

Gostje iz Madrisia na promenadnem koncertu v Žireh 
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V pokoj odhajajo 

Spremenjeni otroški dodatki 
Skupščina skupnost i o t roške-

ga varstva Škofja Loka je v fe-
b rua r ju letos sprejela sklep o 
višini denarn ih pomoči (do-
kladov) in dohodkovn ih po-
gojih v letu 1982. Sklep je za-
čel veljati s 1. majem 1982. 

Pravico do ot roškega doda t -
ka ima v znesku 
1. 1.200,00 din mesečno vsak 

o t rok , če je celotni d o h o d e k 
družine v kateri o t rok živi, 
oz. spada do 2.900 din me-
sečno na družinskega č lana; 

2. 850,00 din mesečno vsak 
o t rok , če je celotni dohodek 
družine nad 2.900 do 3 .700 
din mesečno na družinskega 
č lana; 

3 . 4 5 0 , 0 0 din mesečno vsak 
ot rok, če je celotni dohodek 
družine nad 3.700 do 4 .200 
din mesečno na družinskega 
člana 
Pri ugotavl janju upravičeno-

sti do dena rne pomoči se upo-
števa dejanski socialni po loža j 
družine, v kateri o t rok živi, oz. 
spada. Upoš teva jo se vsi d o h o d -
ki družine, ne glede na vir ali 
predpise, po katerih jih druži-
na ali o t rok ima. 

Dohodek od kmeti jske dejav-
nosti se upošteva v sedemkra t -

nem znesku katast rskega do-
hodka . 

Občanu , ki s člani svoje dru-
žine živi na kmet i jskem posest-
vu sorodnika , po ka te rem ima 
katerikoli član njegove družine 
pravico do zakonitega dedova-
nja, se šteje, da ima dohodek 
iz kmeti jske dejavnost i , v ko-
likor ne dokaže , da tega do-
hodka nima, in sicer, če pr ide 
na člana družine , lastnika po-
sestva, ki jih preživlja, več kot 
7.000 din katast rskega d o h o d k a 
letno. 

Pravico do povečane dena rne 
pomoči ima v znesku 
1. 250 .— din mesečno o t rok , ki 

ima edinega hranilca 
2 . 4 5 0 . — din mesečno te lesno 

ali duševno prizadet o t rok. 
Pravico do povečane dena rne 

pomoči ima o t rok , ki je upravi-
čen do ot roškega doda tka . 

Za člana občanove družine 
se štejejo starši, ki jih občan in 
njegov zakonec preživl jata , če 
dohodek starša ne presega 
1.400 din mesečno, s tem, da 
se dohodek iz kmeti jske dejav-
nosti upošteva v 4 -k ra tnem 
znesku katastrskega d o h o d k a . 

Jernejka TRČEK 

Sodelavcem: Nudi Šubic, Francki Košir, Danijeli Trat-
nik, Mariji Nagode, Eriki Pregelj in Dragici Gaberšek ob 
vstopu na novo življenjsko pot iskreno čestitamo in jim želi-
mo sreče, zdravja in razumevanja v zakonu. 

Med željami in možnostmi 

Dolgoletnim sodelavcem Alojziji Mrlak in Ani Podob-
nik iz šivalnice; Stanislavu Mrlaku iz oddelka termoplastov 
in Antonu Kolencu iz skladišča, ob odhodu v pokoj želi-
mo predvsem trdnega zdravja, dobrega počutja in zadovolj-
stva med domačimi ter lep spomin na prehojeno pot v Alpini. 

Ob odhodu v pokoj so se zbrali pri direktorju: Anton Kolenc, 
Marija Kavčič, Stanko Mrlak, Cecilija Peternelj in Ana Po-
dobnik 

Kako je o rgan iz i rano leto-
vanje v letu 1982 ste si lahko 
ogledali na tovarniških oglas-
nih deskah. Zmoglj ivosti leto-
vanja se niso povečale, p reme-
stili smo le tri prikolice iz avto-
kampa Banjole v Medulin. 

Večjih težav z uredi tvi jo 
obstoječih kapacitet za letova-
nje za le tošnjo sezono nismo 
imeli. Letovalci prvih izmen 
b o d o morali prvi dan prebi-
vanja v prikolicah le-te teme-
ljito prezračit i , ker so bile pač 
vso z imo zaprte . Sicer pa so 
ode je vse čiščene. 

Sedaj i m a m o 9 počitniških 
prikolic, ob tem p^ seveda 
m o r a m o vedeti , da se prikolice 
z leti izrabl ja jo in so kl jub stal-
nemu vzdrževanju med sezono 
možne manjše okvare . Ce na 
take stvari naletite, nas takoj 
po končanem letovanju obve-
stite, da b o m o stvari uredili . 

N a j m a n j težav z organiza-
cijo le tovanja pa je v Umagu . 
Tu razpo lagamo z desetimi po-
čitniškimi hišicami, ki o m o g o -
ča jo pr i je tno in poceni letova-
nje, kar je za sedan je čase še 
posebno zanimivo, saj l judje 
radi pr ihrani jo kak dinar . 

Komisija za le tovanje je ime-
la precej težav z razvrščanjem 

prijav letovanja v posameznih 
časovnih obdobj ih . Prejeli smo 
kar 229 prijav, od tega s m o 
182 prijav uspeli rešiti, sedem-
inštir idesetim pa n ismo uspeli 
ustreči, saj je bilo za le tovanje 
v času od 14. julija do 14. av-
gusta včasih kar dvakrat več 
pri jav, kot i m a m o zmoglj ivo-
sti. 

V le tošnjem letu bo v Alpi-
ninih hišicah in prikolicah le-
tovalo le 13 ,67% naših delav-
cev. To pa nazorno pove, da 
i m a m o veliko p remalo lastnih 
počitniških zmogljivosti , za 
zakup zasebnih sob pa ni in-
teresa, sa j so vplačila letoval-
cev v tem pr imeru zna tno viš-
ja. Poizkušali smo dobiti more-
bitne proste kapaci tete drugih 
— iz občine Škof ja Loka (de-
lovne organizaci je in poči tni-
ška skupnost ) , vendar so nam 
povsod ponudi l i le p redsezono 
in posezono ; to pa lahko rešu-
j emo že sami s svojimi letoval-
nimi zmoglj ivostmi. 

Za p redsezono in posezno 
se naši delavci ob iča jno ne od-
ločajo, saj vsako leto os t ane jo 
ti termini v glavnem neizko-
riščeni. Če b o m o hoteli imeti 
več kapaci tet med glavno se-
zono letovanja, to je julija in 

Delovno razmer je v T O Z D 
Proizvodnja so nastopili v ob-
ratu Goren ja vas: Mari ja Košir, 
Mart ina Oblak in Marinka Pe-
ternel j ; v obra tu Rovte Erika 
Marolt , v ob ra tu Col: Viljenka 
Tra tn ik , Jelica Žonta , Marija 
Rupnik, Alojz Tratnik, Kati-
ca Černigoj , Marija Vidmar 
in Mari ja Trošt . 

Delovno razmer je je prene-
halo nas lednj im delavcem v 
T O Z D Proizvodnja : Tereziji 
Podobnik , Ani Podobnik , Aloj-
ziji Mrlak — iz šivalnice, Stani-
slavu Mrlak iz odde lka prede-
lave te rmoplas tov , Radu Bur-
niku iz o r o d j a r n e in Nadi Can-
kar iz Goren j e vasi; iz T O Z D 
Prodaja je prenehala z delom 
p roda ja lka Slavica Nakič — 
p roda j a lna Travnik in Dragan 
Dordevič iz p roda ja lne Novi 
Sad; iz delovne skupnost i 
skupnih služb so odšli: Srečko 

V mesecu maju 1982 je bilo Erznožnik iz službe za nagra-
sprejetih v de lovno razmer je 12 jevanjc in Vladimir -Mišo Cep-
novih delavcev, z delovnim raz- lak iz službe za s amoupravna 
mer jem pa je p reneha lo 10 de- in p ravna vprašanja ter Anton 
lavcev. Kolenc iz nabavnega sektor ja . 

Stana Bašelj iz kadrovske slu-
žbe 

i n s M O i 
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Namensko varčevanje 
- pogoj za kredit 

Opozarjamo vse, ki v 
prihodnjih letih namerava-
jo zaprositi za stanovanj-
sko posojilo v Alpini, da 
morajo obvezno namensko 
varčevati — isto velja za 
prosilce za družbeno na-
jemna stanovanja. Pogod-
be o namenskem varče-
vanju bodo zainteresirani 

delavci lahko sklepali z 
Jugobanko preko naše ka-
drovske službe ali pa 
osebno na Jugobanki v 
Ljubljani. 

Podrobne informacije 
dobite v kadrovski službi. 

Več o tem bomo pisali 
še v Informatorju oz. na-
slednji številki. 

Spoštovani bralec, bralka 
Cena za preostale tri knjige bo 
objavl jena na jkasneje v začet-
ku pr ihodnjega leta. 

5 .964,00 din v desetih ob ro -
kih p o 596,40 din 

Če kupec plača prve štiri 
knjige v 6 obrokih , dobi 7 % 
popus ta t.j. 417,60 din, ob rok 
pa znaša 924,40 din. 

Če pa plačate prve štiri knji-
ge v enem obroku , dobi te 1 5 % 
popus ta t. j. 894,60 din, celoten 
obrok pa znaša 5 .069,40 din. 

DARILO: 
Vsak naročnik bo prejel kot 

dari lo s tensko poli t ično kar to 
sveta. 

V novi enciklopedični zbirki 
bo v pr ihodnj ih dveh letih 
izšlo sedem obsežnih, boga to 
ilustriranih knjig, ki so prava 
družinska enciklopedi ja znan ja 
z vseh mogočih področi j . 
Zbirka vsebuje nas lednje na-
slove: Zemlja , Narava, Znanost 
in Vesolje, Človek in Stroji, 
Človek in družba , Zgodovina 
in kul tura (v dveh knj igah) . 
Prve tri knjige izidejo letos. 

Plačilni pogoji: 
Kupec neprekl icno naroča 

celotno zbirko sedmih knjig. 
Cena je določena za prve štiri 
knjige in znaša 5.964,00 din. 

avgusta, b o m o morali poiskati 
d o d a t n a sredstya, saj so sred-
stva s katerimi t r enu tno raz-
polaga komisija za le tovanje , 
p r ema jhna , da bi lahko bistve-
no povečali počitniške zmog-
ljivosti. Razpolagamo z 1 0 % 
zneska za letni regres. Ta sred-
stva p o r a b i m o za regresiranje 
oskrbnih dni , vzdrževanje ka-
pacitet , pogodbene obvezno-
sti, skratka za vse s troške, ki so 
povezani z organizaci jo leto-
vanja . Tako nam na koncu osta-
ne zelo malo denar ja za nakup 
novih zmogljivosti . Z a v e d a m o 
se tudi , da počitniške prikolice 
niso do lgot ra jna naložba, saj 
se z leti izrabl jajo. Poleg tega 
prikolic niti ne m o r e m o kupiti , 
ke r i i h za domače tržišče ni. 

Ce bi hoteli dolgoročnejše 
rešitve za le tovanja , bi se mo-
rali usmeriti v nakup ali grad-
njo počitniškega doma ali pa 
počitniških hišic. To lahko ugo-
tovimo že sedaj , s a m o če po-
misl imo na pr imer na Umag, 
ki nam nazorno pokaže , da se 
to na jbol j izplača. Letno s m o 
za z imovanje (vzdrževanje in 
osta lo) in namest i tev ene pri-
kolice v k a m p u , prispevali pri-
bl ižno 7 .000 .— din (ostalo kri-
jejo letovalci) , medtem ko so 
edini stroški, ki jih imamo v 

Z njimi je rasla Alpina 

Umagu, čiščenje hišic in samo 
občasno manjša popravi la . 

Kako bomo letovali letos 
vemo, kako pa bo naslednje 
leto, pa je odvisno od nas vseh. 
Če bomo pripravljeni odsto-
piti letni regres za povečanje 
počitniških zmogljivosti, bomo 
vsaj za nekaj časa imeli rešen 
problem pomanjkanja letoval-
•lih možnosti ali pa bomo iz 
leta v leto imeli na desetine 
prijav, ki jih ne bomo mogli 
ugodno rešiti. 

Ilcrmina C A N K A R 

sec. Takrat smo z velikim 
veseljem vse dneve delali 
vsi, saj smo vedeli, da s tem 
ustvarjamo možnosti za iz-
boljšanje našega življenja, 
ki takrat ni bilo kaj prida. 

Tri sami gradnji tovarne 
je bilo prav tako potrebno 
večkrat priskočiti na pomoč 
in navdušeni smo doživeli 
15. avgust 1948, ko je bila 
tovarna dograjena in od-
prta. 

Medtem pa je delo seveda 
moralo teči. Bil sem prvi 
vodja mehanične delavnice, 
tja do leta 1952, ko je delo 
za menoj prevzel Jernej 
Mlinar. 

S starimi stroji je bilo 
veliko dela, pa še sproti sem 
nakupoval stroje, ki smo jili 
potrebovali. Tudi z elektri-
ko se je bilo treba ukvarjati.« 

Kljub mnogim delovnim 
zadolžitvam pri gradnji to-
varne in zahtevnemu delu 
pri obnavljanju in vzdrže-
vanju strojev, pa je Rudolf 
še našel čas in v letih 1946 
do 1947 opravljal še druge 
dolžnosti. Bilje blagajnik sin-
dikalne organizacije, s čimer 
je bilo kar veliko dela, de-
lal je pri gasilcih, bil ko-
mandir protiletalske zaščite, 
sodeloval pri Rdečem križu, 
prvi pomoči. . . 

To svojo vitalnost je ohra-
nil še vsa leta po upokojitvi 
leta 1959. Vedno nekaj dela 
tu in tam naredi kakšno ko-
šaro, popravi dežnik ali kaj 
drugega. 

ljudje pravijo, da čisto 
poceni, skoraj zastonj. 

Mi smo spoznali, da dela 
še nekaj drugega — skriva 
leta — saj jih je že kar ele-
vetinsedemdeset. /V. /'. 

» Takoj po vojni, ko smo 
v Žireh začeli ustanavljati 
delavnice«, pripoveduje Ru-
dolf Kristan s Sela, »sem bil 
zadolžen za prostore za delo 
in material. 

Delavnice v katerih smo 
delali pred vojno, so bile še 
prazne in poskrbeti je bilo 
treba, da je delo lahko nor-
malno steklo, kolikor je bilo 
seveda tedaj to mogoče. 

O kakšnih posebnih no-
vostih pri delu takrat ni bilo 
govora, saj so bili stroji in 
oprema zastareli. 

Leta 1946 pa smo delali 
Že v vseh nekdanjih delavni-
cah. Začele so se priprave na 
gradnjo nove tovarne. Mene 
so zadožili, da sem prevze-
mal material, ki so ga vozili 
med drugim tudi z Vrhnike, 
na primer opeko, cement 
in drugo. Poskrbeti je bilo 
treba tudi za zavarovanje 
gradbenega materiala, ki se 
ga je kopičilo vedno več. 

Potem so kmalu prišli 
na vrsto temelji oz. izkopi. 
Spominjam se udarniških 
akcij, ki so potekale kak rne-

Mermina Cankar, referent za 
družbeni standard 

Razmere v prometu so vedno bolj težavne. Tudi naši ljudje se 
pogosto znajdejo v neprijetnem položaju. Tole se je zgodilo naši 
101 28. maja pri VVolfsbergu v Avstriji. 
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Slani' Čar se je zahvalil tudi dolgoletnemu kapelniku Dragu Kan-
duču 

Ob 35-letnici pihalnega orkestra 
V počastitev 90-letnice roj-

stva našega umrlega predsed-
nika Josipa Broza- Tita, ob 
Dnevu mladosti in ob 35-let-
nici Alpine, je slavil svojo 35-
letnico tudi pihalni orkester 
Alpina. 

Pihalna godba sindikalne 
podružnice Tovarne športnih 
čevljev je bila ustanovljena že 
nekaj mesecev po ustanovitvi 
naše sedanje Alpine na pobudo 
tedanjega direktorja Vinka 
Govekarja in predsednika 
sindikata Julija Glihe. 

obnavlja inštrumente in opremo 
in izpopolnjuje svojo organizi-
ranost v okviru Godbeno-pev-
skega društva Alpina. 

Ob tej priliki je Pihalni orke-
ster Alpina v sodelovanju s svo-
jimi glasbenimi prijatelji, god-
beniki in plesalkami iz Madrisia 
v Italiji, priredil v soboto, 
22. maja slavnostni koncert v 
telovadnici osnovne šole. 

Že ob 18. uri, ko je bila na-
povedana parada in prome-
nadni koncert, se je od osnovne 

Posnetek za zgodovino — pihalni orkester Alpine ob 35-letnici 

Od tedaj je godba neprestano 
napredovala. 35 let nepretrga-
nega dela, že lani so imeli tiso-
či nastop, tako si sedaj ne mo-
remo več zamisliti prireditve, 
da ne bi nastopili naši godbe-
niki; vse to so rezultati trdega, 
toda uspešnega dela vseh, ki 
so ob pomoči, zlasti delavcev 
Alpine, vztrajno razvijali to 
zvrst kulturne dejavnosti de-
lavcev. 

Tudi danes pihalni orkester 
skrbi za svoj razvoj. Usposablja 
mlade glasbenike, da bodo 
lahko dopolnili orkester, sproti 

šole do Marke ta zbrala rado-
vedna množica, ki je navdušeno 
pozdravila zlasti plesalke. 

Oh 20. uri so domači glasbe-
niki in gostje s plesalkami spet 
navdušili poslušalce, ki so do 
skrajnosti napolnili tribuno v 
telovadnici osnovne šole. 

Pihalni orkester je pokazal 
ves svoj najnovejši repertoar 
popularnih klasičnih in sodob-
nih skladb in resnično zasluži 
vsa priznanja. 

Ob tem smo tudi manj vešči 
poslušalci spoznali ne samo 

Za dolgoletno požrtvovalno delo so godbeniki nagradili tudi 
svojega predsednika Vikija Žaklia. Priznanje mu je izročil pred-
sednik konference O O Z S Stane Čar 

pa podelil priznanja našim 
godbenikom in gostom. 

Priznanja so prejeli tudi 
Kajetan Novak, za 35 let dela 
v pihalnem orkestru, Ivan 
Reven kot najstarejši član pi-
halnega orkestra, Vikiju Žaklju 
pa so za dolgoletno organiza-
cijsko vodenje dali priznanje 
sami godbeniki. 

Gallusova priznanja je v 
imenu Republiške zveze kul-
turnih organizacij, podelil pred-
sednik ZKO Škofja Loka Peter 
Finžgar. 

znanje, temveč tudi, kako po-
membno je, da sproti obnav-
ljajo instrumente. 

Za prijetno popestritev so 
spet poskrbeli glasbeniki iz 
Madrisia, ki gojijo bolj glasbo, 
ki ustreza plesalkam za njihove 
nastope. 

Kot se ob takem jubileju 
spodobi, je spregovoril tudi 
predstavnik Alpine — pred-
sednik konference OO zveze 
sindikatov Stane Čar, ki je če-
stital vsem nastopajočim, hkrati Žirovee so še posebno navdušile plesalke 
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Prvi nastop 

mešanega pevskega zbora 
8. maja sla Ženski pevski 

zbor DPD Svoboda Žiri in 
Moški pevski zbor Alpina spet 
obogatila iirovsko kulturno 
Življenje. 

V dokaj pestrem in zahtev-
nem programu sla se oba zbora 
predstavila v najlepši luči, zla-
sti če upoštevamo, da gre za 
amatersko delovanje, ki zahteva 
veliko prostega časa in odpo-
vedovanja za pevske vaje, zla-
sti pred pomembnejšimi na-
stopi. 

Ta trud je bil tudi tokrat 
poplačan, saj so poslušalci spet 
napolnili iirovsko dvorano, 
kar pevcem pomeni največje 
priznanje. 

Pa še ena zanimivost; ob 
zaključku koncerta se je prvič 
predstavil mešani pevski zbor, 
ki je zapel dve pesmi. S tem so 
Žirovski pevci naredili nov 
korak v razvoju amaterskega 
petja in lahko upamo, da nas 
bodo še pogosto razveseljevali. 

Priznanjv najstarejšemu godbeniku Ivanu Revenu 

Takole so zaigrali naši godbeniki ob svoji 35-letniei 

Bronasto odličje so prejeli: 
Janko Demšar, Marjan Ke-

pec, Stanko Mlinar, Albin Šifrer 
Srebrno odličje so prejeli: 
Janez Miklavčič, Ivo Špa-

rovec 
Zlato odličje pa: 
Viktor Čadež, Ciril Godec, 

Ivan Jereb, Janko Rupnik in 
Anton Trček. 

Skratka, doživeli smo spet 
enkraten glasbeni večer. Ni nas 
motila gneča, niti vročina, ne 
nič kaj koncertno urejeno 

okolje. Združila nas je melo-
dija in nas spet obogatila za 
kulturno doživetje. 

Vendarle smo vsi obiskovalci 
v dvorani spet ugotavljali: iz-
hod je skrajno neprimeren, 
preozek, pa še stopnišče ni 
osvetljeno. Kaj bi se zgodilo, 
če bi prišlo do kakšne nesreče 
in bi bilo potrebno hitro za-
pustiti tribune? Upam, tla po-
novne pripombe mnogih ne 
bodo ostale le na papirju . . . 

Nejko P O D O B N I K 

Moški pevski zbor Alpine se je predstavil z zanimivim programom 

Pevke so spet navdušile 

d o p i s u j t e S 

Mešani pevski zbor je 8. maja nastopil prvič 
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Predlagano mi je bilo, da 
napišem nekaj o novi števil-
ki Žirovskega občasnika 
(ŽO), časopisa za kulturna 
in družboslovna vprašanja 
na našem koncu, ki se je 
nedavno že četrtič pojaviI 
med nami. 

Kot urednik seveda ne 
morem in nočem niti samo-
kritično niti samohvalno 
ocenjevali svojega tlela. Vse-
eno trdim, tla je četrti ŽO 
vsebinsko, oblikovno in teh-
nično boljši od prvih treh, 
pri čemer bi se rad zahvalil 
vsem sodelavcem za pomoč, 
domačim in tujim bratcem 
pa za dober sprejem. 

Te vrstice torej niso oce-
na in sistematična predsta-
vitev tudi ne. Vsebinska za-
snova ŽO vam je ze pozna-
na in lahko sami presodite, 
kako je uveljavljena v zad-
nji številki. 

In če bi tarnal, kako kru-
te finančne zadrege še zme-
raj bremenijo izdajanje ŽO 
in kako skopi so še zmeraj 
viri z občinske ravni, bi se 
spel ponavljal. 

Zapisati pa je treba, da se 
odnos naše krajevne skup-
nosti, ki nam daje dotacijo 
ter otlnos žirovskih in dru-
gih delovnih organizacij, ki 
nas podpirajo, še posebej 
tako, tla v časopisu oglašuje-
jo svojo dejavnost, vendarle 
izboljšuje. Tudi prodaja 
raste. 

ŽO 4 postavlja med dru-
gim in predvsem temeljna 
izhodišča za teoretično ob-

ravnavo in praktični spo-
prijem s problematiko var-" 
stva in prenove naše narav-
ne in kulturne dediščine 
v komaj obvladljivem pro-
cesu urbanizacije Žirov, na-
daljuje z zbiranjem gradiva 
o naši krajevni zgodovini in 
ostaja spodbujevalec (ani-
mator) naše literarne, likov-
ne, fotografske in siceršnje 
umetniške produkcije (de-
lovanja). 

Ponovno pozivam k so-
delovanju vse zainteresirane 
v prizadevanjih, ki so zdaj 
aktualna in o katerih bomo 
poročali tudi v pričujočem 
časopisu in na Radiu Žiri. 

Vabilo k naročilu 
Uredništvo časopisa De-

lo-življenje nam omogoča, 
da v njem objavimo naročil-
nico na ŽO. Ker imamo na 
območju naše pošte (64226) 
še kar dobro organizirano 
prodajno mrežo, bi bilo od-
več, če hi časopis pošiljali 
samim sebi in si tako nalo-
žili še dodatne stroške po-
štnine. 

Zelo radi pa hi odprli na-
ši reviji pol v svet; tudi zato, 
ker je njen temeljni namen, 
da prinaša novega duha na 
Žirovsko, »v prelepo doli-
no na koncu sveta« in ob-
enem seznanja druge z do-
gajanji v njej. 

Prepričani smo, da bi 
bili naši številni rojaki po 
svetu in mnogi prijatelji Ži-
rov veseli te revije, če bi jo 
dobili v roke. Ker pa ne 
vemo, kdo vse so in kje ži-
vijo, naprošamo domačine, 
tla seznanijo svoje sorodni-
ke in prijatelje po svetu z 
možnostjo naročila na ŽO. 
Posredujte jim priloženo 
naročilnico ali pa kar na-
ročite revijo v njihovem 
imenu. 

Čitlj ivo izpolnjeno na-
ročilnico je treba (izrezali, 
nalepiti na dopisnico in jo) 
poslati na naslov: 
DP D Svoboda Žiri 
Uredništvo ŽO 
Stara vas 14 
64226 ŽIRI 

Seveda se lahko obrnete 
tudi name osebno. 

Miha NA (jLIL 

NAROČILNICA 

Nepreklicno naročam ... izvod(-ov) ŽO na naslov: 

Ime in priimek 

Naslov 

Letno naročnino 200 dinarjev in poštnino (!) bom 
poravnal s splošno položnico na tekoči račun 
51510-679-71031 (z oznako: za ŽO) najkasneje do 
31/12-1982. 

(datum) (podpis) 

Po sledovih črne roke 
Pri Založbi Borec bo letos aprila že tretjič izšla knjiga 

Jožeta Vitlica PO SLEDOVIH ČRNE ROKE. Medlem, 
ko je prvi natis obsegal 580 strani, 160 fotografij in doku-
mentov, bo tretji obsegal 680 strani, 200 fotografij in doku-
mentov. Cena je 650 dinarjev. 

Črna roka je bila najbolj divja, edinstvena tajna mo-
rilska organizacija, ki je v minuli vojni delovala samo v Slo-
veniji. Morilci so ime povzeli po tajni organizaciji, ki je pred 
prvo svetovno vojno delovala v okviru obveščevalnega ura-
da srbske vojske. Tudi slovenska črna roka se je izcimila iz 
obveščevalnega urada komande če t niš ke vojske za Slove-
nijo in urada tajne domobranske obveščevalne službe. 

O črni roki smo doslej vedeli bore malo, čeprav je ta 
pošast strahotno pustošila po naših krajih. Morila je matere 
Z več kot desetimi otroki, mlada dekleta, otroke in starčke, 
včasih kar cele družine. 

Pisec podrobno opisuje zločine črne roke na Jesenicah, 
v Kranju, Ljubljani in njeni okolici, na Škofljici, v Pijavi 
gorici, na Turjaku, v Velikih Laščah, v Žužemberku, v Mir-
iti peči, v Novem mestu, v Grosttplju, Višnji gori, v Treb-
njem, v dolini Mirne, Šentrttperiu, Škocjanu, Kostanjevici 
pa vse do hrvaške meje, na Notranjskem od Brezovice, 
pa Vrhnike in Logatca do Trsta, v Polhograjskih Dolomi-
tih do Žirov v okolici Litije in drugod. 

Knjigo je možno odplačali v treh obrokih, naročite pa 
jo lahko pri Založbi BOREC z objavljeno naročilnico: 

NAROČILNICA: 

Z A L O Ž B I BOREC, 6100« LJUBLJANA, 
MIKLOŠIČEVA 28 I 

Naročam knjigo 
PO SLEDOVIH ČRNE ROKE izvodov 

Ime in priimek 

Zaposlen pri 

Naslov stanovanja 

Knjigo bom plačal: po prevzemu, v I, 2, ali 3 obrokih 
ustrezno obkroži ali podčrtaj. Cena knjige je 650 dinarjev. 

i B S I l 
1 . . . . U . . . . 1 . ™ 1 . 4 1 9 6 2 
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Dogovori med predstavniki 
KS in delovnih organizacij o 
pomembnejših vprašanjih so 
postali že dokaj pogosta in tu-
di uspešna praksa. 

Tako so se sredi maja spet 
zbrali, da bi obravnavali teža-
ve s katerimi se srečujejo zdrav-
stveni delavci v Žireh, med dru-
gim tudi stanovanjske težave. 

Ugotovili so, da Zdravstve-
ni dom Škofja Loka do sedaj 
ni kaj prida vlagal v stanovanja 
v Žireh, tudi zato, ker si je 
vsak sam poskušal izboljšati 
razmere. To seveda ni vedno 
mogoče in v prihodnje bo po-
trebno več načrtnega sodelo-
vanja, pri čemer so tako de-
lovne organizacije, kot organi 
krajevne skupnosti Žiri, poka-
zali izredno razumevanje, ob 
tem pa računajo, da se bodo 
tako ravnali tudi drugi. 

Drugo vprašanje pa je, kako 
v Žireh izboljšati zobozdrav-
stvo. Vsi p o z n a m o ne samo ne-
pri je tno, temveč zdravju škod-
ljivo dolgo čaka lno d o b o za 
zdravl jenje , kar tudi ne gre v 
prid sedanj im razmeram. 

Tega smo se v Žireh že do-
dobra zavedali , saj je na pr imer 
Alpina že lani spomladi skle-
nila poseben samoupravn i spo-

Tovariški pozdrav 

j o i . vidic 
61000 Ljubljana I 

Povšetova 104/d > 

tal. 454-898 

razum o svobodni menjavi , s 
katerim za silo rešu jemo po-
ložaj. 

Po normativih Žirovcem 
pr ipada 1,5 celotne zobozdrav-
stvene ekipe. To pomeni , da 
bi naši delegati morali zas topa-
ti stališče, da si izbor imo kritje 
s troškov vsaj še za pol ekipe, 
medtem ko bi za drugo polo-
vico ekipe zbrali sredstva v 
Žireh. 

Alpina bi šele t eda j lahko 
odstopi la od samoupravnega 
sporazuma o svobodni menja-
vi, in lahko bi upali, da b o m o 
ob dobrem delu o t roške am-
bulante in dveh ekip za odras le , 
kmalu »poravnali zobozdrav-
stvene dolgove« za naza j in 
se lotili le spro tnega zdravl je-
nja in seveda preventive. 

Ta var ianta je tudi p rak t ično 
izvedljiva, še posebno zjito, 
ker bo domačinov , tako sto-
matologov, kot tudi ostalega 
osebja , dovolj . To pa tudi po-
meni, da ne bo s tanovanjskih 
težav. Prostor za delo in opre -
mo pa je tudi zadovolj iv. 

Na vrsti so torej dogovori . 
Vsi skupa j b o m o morali po-
skrbeti , da b o m o pri našem 
pr izadevanju dosledni . 

Nejko PODOBNIK 

Žirovski planinci in planinski vodniki smo se dogovoril i , 
da b o m o še bolje načrtovali izletniško dejavnost . 

Izleti in pohodi b o d o po težavnosti namenjeni vsem 
kategor i jam planincev: c ic ibanom, p ioni r jem, manj in bol j 
izkušenim planincem in najs tare jš im. 

V delovnih organizaci jah o rgan iz i ramo krajše in man j 
zahtevne izlete, ki so namenjen i predvsem članom kolektiva 
in nj ihovim družinskim č lanom. 

Potem pa so tu še organizirani izleti po markiranih t rans-
verzalnih poteh , tako bodo izletniki v neka j letih lahko pre-
hodili katerokoli od osmih transverzal v Sloveniji. 

Letos bodo še naslednji izleti: 

PREDSEDNIKU 10 00 SINDIKAT* ALPINA ŽIRI, 

prad prvin aajea bo po aadaih letih ia tretjič Izšla aoja knjiga Po 

aladoTih črna roka. Bila ja I. februarja letos priporočana tudi v Informa-

cijah RS ZSS za obveščanja T združene« dalu. Okall 40 glaail dal. organlza -

olj ja obj
a
Tilo priloženi apla z naročilnico. Kar ja r knjtfei opisani rellko 

dogodkov tudi iz Žlrov, vaa proaia, če lahko to objavita v vašaa glaailu Id 

če lahko organizirata zbiranja naročnikov, aaj sea jaz v založbi vztrajal, 

da ja traba oaogočltl naročilo knjiga na tri obroka. V priaaru, da boata v 

tea aalalu kaj atorlll, al pošljite an izvod. Naročikllca lahko pošljeta 

na naalov založbe ali na aoj naslov. ^ j y 
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P R I S O J N I K 

J E R E B I C A 

R O M B O N 

G O L A K I 

Izlet za vodnike 

Izlet v neznano 

J A L O V E C 

R A T I T O V E C 

L I S C A — dan planincev 

R O B I D E N S K O B R D O — 
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B A Z A 20 

Okrog Žirov — 
tradicionalni spominski 
pohod 
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Več za zobozdravstvo 

Planinski izleti 
za vsakogar 



To je naš kraj To je naš kraj To je naš kraj 

Dolga desetletja so se vašča-
ni Ledinice borili za nov most, 
saj dotrajani leseni ni prenesel 
tovorne obremenitve, četudi je 
bil s svojo streho idilično poči-
vališče. Les in drugi gradbeni 
material so morali namreč 
preko tega mostu prepeljati le 
z lažjo konjsko vprego. Sedaj 
so te nevšečnosti odpadle in 
čez novi most, ki je bil zgrajen 
s pomoč jo družbenih sredstev, 
sedaj vozijo težka tovorna vo-
zila z lesom in gradbenim ma-
terialom v obe smeri. Ta po-
membna pridobitev se že kaže 
v nadal jn jem razvoju vasi, kar 
bo pr ipomoglo, da bodo mladi 
ostali v vasi. Sedaj so že skoraj 
pozabl jena negodovanja in 
protislovja v zvezi z lokacijo 
in ob uresničevanju tega živ-
l jenjsko važnega objekta. 

Ker vas ni imela dobrega 
televizijskega sprejema, so v 
drugi polovici lanskega leta 
postavili na Kokljevo hišno 
sleme televizijske antene, do 
koder še sega dober televizijski 
signal. Ta signal je ustrezno 
ojačan in izboljšan. Signal so 
s prostozračnim kablom nape-
ljali do vaških hiš. Menda jim 
je bol j ustrezal kabel po zraku, 
kakor pa da bi ga vkopali v 
zemljo, kar pa bodo še lahko 
storili, če se bo pokazala po-
treba. Sedaj imajo po vseh do-
movih dober televizijski 
sprejem na vseh treh kanalih. 
Lahko rečemo, da imajo na 
Ledinici prvo kabelsko tele-
vizijo v Žireh. 

Letos so se lotili obnove 
vodovoda. Do sedaj so vodne 
zmogljivosti še zadoščale, ven-
dar z nadal jnj im razvojem vasi 
in povečano uporabo vode, je 
bilo treba misliti tudi na to. 
Pod Breznico so napravili novo 
vodovodno zajet je, be tonirano 
in zavarovano z železnimi vrati, 
tako da se vsa vzdrževalna dela 
opravi jo znotraj , kar je tudi 
predpisano. 

Od zajet ja pa do rezervoarja 
nad ledinško cerkvijo so polo-
žili nove močnejše vodovodne 
cevi. Zbiralnik ima prostornino 
15.000 litrov, kar zadošča za 
enodnevno porabo vode. Se-

NE POZABIMO 

veda je zbiralnik, prav tako kot 
zajetje, zavarovan z betonskim 
plaščem in železnimi vrati pred 
nepoklicanimi in tako ustreza 
vsem higiensko sanitarnim 
zahtevam. V vasi so vgradili 
pet hidrantov, kar pride prav 
pri morebitnih požarih v vasi. 

Trije vaščani so se izurili in 
predstavl ja jo gasilsko trojko, 
kar zadošča za prvo gasilsko 
posredovanje . Sedaj ko so 
vgrajeni hidranti upajo, da jim 
bo Gasilsko društvo Dobračeva 
kmalu odstopilo še najnujnejšo 
gasilsko opremo. 

V sili vaščani še vedno lahko 
uporabi jo stara manjša zajet ja, 
vendar so ti vodni viri omejeni 
ter nekoliko manj higiensko 
zaščiteni. 

Obnova vodovoda jih je 
veljala kar okoli 18 starih mi-
lijonov, od katerih so polovico 
zbrali s samoprispevkom, po-
lovico pa je prispevala Krajev-
na skupnost Žiri. V to ceno pa 
niso všteti stroški izkopa in 
prostovoljne delovne ure, kar 
znese še precej več. 

Prihodnje leto se namera-
vajo lotiti še kanalizacije, saj 
sedanji sistem odplak ne pri-
speva k ugledu vasi. Tudi 
elektriko nameravajo obnoviti 
in jo položiti v zemljo. Telefon 
pa je tako po planu krajevne 
skupnosti predviden za pri-
hodnje leto. 

Da ne pozabim omenit i ; 
vaščani so, in tudi drugi pre-
bivalci Ledinškega zvona, pod 
vodstvom prejšnjega župnega 
upravitelja, pomagali pri ob-
novi in zaščiti zunanjosti le-
dinške cerkve, jo zaščitili pred 
p ropadan jem, saj je to lep in 
zanimiv kulturno-zgodovinski 
spomenik. 

Pri tem so obnovili med 
drugim podporno zaščitni zid 
pri cerkvi, bakreno streho, žle-
bove in drugo. 

Pa še imajo načrte in upajo, 
da bodo še kaj naredili . . . 
Prepričani smo lahko, da bo 
to res, saj če se ozreš naokoli , 
vidiš na Ledinici in okolici že 
sedaj veliko novega. 

Ivan R E V E N 

Pomagaj te nam razvozljati, kda j je ta slika nastala in kdo so god-
beniki na sliki 

Humor 
Hvalisanje 

Sodobni slikar se na razstavi 
hvali: »Slikani le tisto, kar vi-
dim!« Eden izmed obiskovalcev 
pa pikro pripomni: »Bolje bi 
bilo, če bi videli tisto kar sli-
kate!« 

Darilo 

Jaka ima rojstni dan. Pri-
jatelji premišljujejo, kaj bi mu 
kupili. Nekdo predlaga dobro 
knjigo. »Nima smisla,« meni 
Bumbar, »saj sem videl, da že 
ima eno!« 

Opozorilo 
Pred šolo je bila postavljena 

velika tabla z napisom: »Pazite, 
da ne povozite naših učencev!« 
Spodaj je bil pripis z rdečo 
kredo: »Raje počakajte na naše 
učitelje!« 

»DELO-ŽIVLJENJE« je 
g l a s i l o ALPINE, tovar -
ne o b u t v e Žiri, S t a r a v a s 
23, n. sol . o., ki ima v 
svoj i s e s t a v i : TOZD Pro-
izvodnjo , TOZD P r o d a j o 
in D e l o v n o s k u p n o s t 
s k u p n i h s lužb. - Ureja 
ga u r e d n i š k i odbor: Ani -
ca G o v e k a r , Rado Kav-
čič , A n t o n E n i k o , Sreč-
ko Erzno žn ik , I v a n Re-
ven , Mišo Čeplak , Anu-
ška K a v č i č - t e h n i č n i 
u r e d n i k , N e j k o Podob-
nik g l a v n i in o d g o v o r n i 
u r e d n i k . - Izhaja me-
s e č n o , n a k l a d a 2000 iz-
v o d o v . Fo togra f i j e : Bri-
g i ta GroSelj. T i sk TK 
G o r e n j s k i t i sk , Kranj 

Na Ledinici ne mirujejo 


